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7,4 MLN ZŁ DO 
PODZIAŁU
  Zarząd przedstawił sprawozdanie           
z działalności za 2016 rok. Z działal- 
ności gospodarczej osiągnięto ponad 
7,4 mln zł (o blisko 0,5 mln zł więcej 
niż zakładał plan), zaś w skali spół- 
dzielni opłaty pobrane od mieszkań- 
ców w pełni pokryły koszty. Słabiej wy- 
padły remonty na osiedlach - zrealizo- 
wano prace o wartości 78 proc. zakła- 
danych na ubiegły rok. Nieco wzrosło 
zadłużenie mieszkańców. 
Więcej o sprawozdaniu  - strona 6.
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AZBEST POD 
KONTROLĄ
     W spółdzielni 148 budynków na sześ- 
ciu osiedlach posiada elementy zawie- 
rające azbest, uznany za materiał nie- 
bezpieczny dla zdrowia. Nie ma jednak 
żadnego zagrożenia dla mieszkań- 
ców z tym związanego. Elementy az- 
bestowe są systematycznie usuwane      
z kolejnych nieruchomości, a prace 
głównie finansowane z pozyskiwanych 
dotacji. Koszt całkowitego usunięcia 
oraz  remontów z tym związanych to 
7,2 mln zł. Czytaj  strona 7.
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Blisko czterysta osób - dzieci i ich opiekunów - przywitało wiosnę na terenie rekreacyjno-sportowym przy ul. Maltańskiej. Marzannę utopiono w osiedlo- 
wym oczku wodnym. Licznie przybyły dzieci z pobliskich szkół i przedszkoli, oraz maluchy z osiedla z mamami i babciami. Finałem imprezy był koloro- 
wy, wiosenny korowód do „stegniańskich fontann”. Imprezę zorganizowały Partnerstwo Nasze Stegny oraz OKAS przy wsparciu AO Stegny Południe.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
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Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
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Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95, nadzór techniczny: 608 673 010

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Przedstawienie przez ugrupowanie Kukiz’15 
radykalnego projektu ustawy o spółdziel-
niach mieszkaniowych stało się jednym            
z pretekstów do zainteresowania mediów 
spółdzielczością. W ostatnim czasie o ko- 
nieczności gruntownych zmian mogliśmy 
przeczytać w prasie i internecie, posłuchać        
w radiu i pooglądać w telewizji. 
     Trudno jednoznacznie rozstrzygnąć, czy 
materiały te są samodzielną inicjatywą re- 
dakcji, czy inspirowane i mające być pomoc- 
ne w forsowaniu nie zawsze korzystnych 
zmian w funkcjonowaniu spółdzielni miesz- 
kaniowych. Łączy je natomiast jedno. Poka- 
zują zdecydowanie negatywne aspekty, praw- 
dziwe lub domniemane nieprawidłowości, 
czasem patologie i zupełnie nie dostrzegają 
pozytywnych aspektów. Nie jest to trudne, 
gdyż wśród 3500 spółdzielni mieszkanio- 
wych w Polsce zawsze znajdzie się przykład 
idealnie ilustrujący przyjętą tezę. A to w Legio- 
nowie prezes dogęszcza osiedla wbrew woli 
mieszkańców i autorytarnymi decyzjami 
dzieli lokale usługowe, a to w Łodzi spółdziel- 
nia miała 30 mln zł długu i sąd ogłosił jej 
upadłość.
    Oczywiście o działaniach na niekorzyść 
mieszkańców  trzeba mówić i je piętnować, 
ale w większości mediów służą one wysunię- 
ciu prostego wniosku: spółdzielnie  mieszka- 

niowe to patologie i im szybciej państwo się 
nimi zajmie, tym lepiej. Treści, nawet jeśli 
prawdziwe, to na pewno nie reprezentatywne 
dla kilku tysięcy spółdzielni  w Polsce.
     Niestety, przekaz ten idzie w „eter”, bo nie 
spotyka się praktycznie z żadną kontrą i me- 
todą kropli drążącej skałę ugruntowuje nega- 
tywny obraz spółdzielni. Dyżurnym komenta- 
torem jest senator Lidia Staroń, krytycznie 
wypowiadająca się o spółdzielniach, z zasady 
negatywnie nastawiona do prezesów i zarzą- 
dów. Zwykle są jeszcze tzw. przedstawiciele 
ruchów mieszkańców mających na pieńku         
z zarządami. I często to wszystko. Bez żadnej 
reprezentacji drugiej strony, co jest dzienni- 
karskim elementarzem.  Tak np. było w pro- 
gramie TVP 1 „Chodzi o pieniądze”. 
      Trudno zatem o inny niż jednostronny prze- 
kaz. Efektem braku dobrego piaru są potem 
m.in. „rewolucyjne” projekty, jak ten przygo- 
towany przez posła Kukiz’15 Jarosława 
Sachajko, który postuluje choćby... prowa- 
dzenie stron internetowych przez spółdziel- 
nie. W MSM „Energetyka” witryna taka działa 
od 2004 roku. 
     Mediom trudno się dziwić - żyją z szukania 
sensacji, bo z dobrych wieści nie udałoby im 
się przetrwać na rynku. Zadziwia jednak brak 
refleksji dziennikarzy - od zaproszonych 
gości słyszą wręcz o mafii spółdzielczej mają- 

cej „w kieszeni ma polityków, sędziów i pro- 
kuratorów, którym rozdaje mieszkania” (wy- 
powiedź z programu TVP 1), a jednocześnie 
nie zastanawia ich, dlaczego ta sama „mafia” 
nie potrafi rozwiązać podstawowych proble- 
mów jak uregulowanie gruntów osiedli, czy 
nawet zorganizowanie się w obronie swojego 
wizerunku w mediach. 

BEZBRONNY JAK SPÓŁDZIELNIA Dobrze 
powiedziane...
(...) „No cóż, spółdzielnie       
to jeden z ulubionych 
tematów polityków. Nie- 
jedna partia chciała dzięki 

nim zbić kapitał, a polityk pragnął się 
wylansować. Najczęściej chłopcami do 
bicia są prezesi spółdzielni, a spółdziel- 
ców stawia się w roli ofiar. Prawda, jak 
zawsze, tkwi gdzieś pośrodku. Są 
bowiem w Polsce świetnie zarządzane 
spółdzielnie i takie, którym przydałoby 
się solidne wietrzenie kadr. Są też świetni 
działacze spółdzielni i zwykli pieniacze. 
Podobnie jest zresztą we wspólnotach 
mieszkaniowych, którymi jakoś politycy 
nie chcą się zajmować”.

„Nikt nie likwiduje spółdzielni 
mieszkaniowych”, Renata Krupa-Dąbrow- 
ska, Rzeczpospolita, 27.03.2017.

Mariusz Ilnicki

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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BERNARDYŃSKA
    Rozpoczął się remont osiedlowych ulic oraz 
chodników w rejonie budynków Bernardyń- 
skiej 1a, 3 i 5, w trakcie jest wykonanie oświe- 
tlenia osiedla w rejonie ul. Bernardyńskiej 
11-21. Administracja prowadzi prace w za- 
kresie rewitalizacji zieleni na osiedlu, w tym 
ogródków przydomowych. W zakres prac 
wchodzi, m.in. odmładzanie żywopłotów, 
częściowe ich karczowanie, usunięcie drzew 
chorych, karłowatych itp., czy też montaż 
nowego ogrodzenia budynku Bernardyńska 
11. W kwietniu rozpocznie się wymiana in- 
stalacji gazowej w budynku Bernardyńska 5.
    Rada Osiedla wyraziła zgodę na przedłuże- 
nie umowy o usługi ślusarskie i prace ogólno- 
budowlane na  kolejny rok oraz na zmianę 
stawki roboczogodziny za usługi porządko- 
we, z firmą PEPTO Iwona Cieślak.
   Członkowie Rady pozytywnie zaopiniowali 
wniosek RD-N Bernardyńska 2 o zaciągnięcie 
pożyczki z CFR w wysokości 100 tys. zł na re- 
mont klatki schodowej. Ponadto Rada wyrazi- 
ła zgodę na 15-proc. odpis tworzony z pod- 
stawowego odpisu na fundusz remontowy     
w 2018 r. na wykonanie prac o charakterze 
ogólnoosiedlowym w  przyszłym roku.
    Rada Osiedla podjęła także uchwalę w spra- 
wie propozycji podziału nadwyżki bilansowej 
wypracowanej przez osiedle w roku 2016. Na 
posiedzeniu w kwietniu rozpatrzone zostaną 
wnioski w sprawie korekty planu gospodar- 
czego na ten rok w zakresie prac remonto- 
wych oraz propozycji biura Zarządu w spra- 
wie planowanego współfinansowania kosz- 
tów budowy lokali użytkowych na Sielcach. 

IDZIKOWSKIEGO
   5 kwietnia odbyło się zebranie osiedlowe. 
Jednym z głównych tematów była sprawa 
wzrostu kosztów ochrony. Podjęta została 
decyzja o przeprowadzeniu wśród miesz- 
kańców referendum dotyczącego kwestii 
ochrony osiedla. Zebranie przyjęło ponadto 
uchwałę o przeznaczeniu nadwyżki bilanso- 
wej biura Zarządu na dofinansowanie re- 
montów i modernizacji dróg, chodników oraz 
pozostałej infrastruktury osiedlowej, a także 
na działalność kulturalną, społeczną i spor- 
tową. Rada ukonstytuowała się -  przewodni-  
czącą pozostała Krystyna Śmigielska.
   Na osiedlowym boisku na którym, m.in. od- 
bywają się rozgrywki ligi międzyosiedlowej 
przeprowadzana jest wymiana oświetlenia. 
Administracja wystąpiła z wnioskiem do Pre- 
zydenta m.st. Warszawy o dotację na dofi- 

nansowanie montażu fotowoltaiki. 
  „Kącik Seniora” został przeniesiony w okoli- 
ce placu zabaw, wymieniono także oświetle- 
nie przy budynku Piekałkiewicza 1.
    W trakcie uruchamiania jest system dostępu 
do portalu monitorującego zużycie mediów 
dzięki radiowym odczytnikom, dzięki czemu 
mieszkańcy będą mogli na bieżąco monito- 
rować zużycie mediów. Aktualnie rozdawane 
są kody dostępu.

SADYBA
   Rada Osiedla zatwierdziła sprawozdanie za 
2016 r. 
   W ostatnim czasie przeprowadzono m.in.  
wymianę wyłazów dachowych w 18 budyn- 
kach, wymianę podpionowych zaworów odci- 
nających wodę w 12 budynkach, a także 
remont trzech klatek schodowych w budynku 
ul. Spalska 2.  W toku są: remonty klatek scho- 
dowych (Korczyńska 8, Urle 4), remont balko- 
nów w budynku Jaszowiecka 8, docieplenie 
cokołu z wykonaniem opaski wokół budynku  
Korczyńska 7 i 9, oraz wymiana instalacji wod- 
nej w budynku ul. Konstancińska 3A. Ponadto 
rozpoczął się kolejny etap wymiany wodo- 
mierzy na umożliwiające zdalny odczyt zu- 
życia.
   Na kolejne prace przeprowadzone zostały 
przetargi. Wyłoniono wykonawców naprawy 
wierzchniej warstwy elewacji szczytowej pół- 
nocnej budynku Jaszowiecka 3 oraz elewacji 
szczytowej zachodniej Jaszowiecka 4, wyko- 
nania dylatacji ściany budynku Sobieskiego 
60, remontu pokrycia dachowego (Korczyń- 
skiej 7 i 9), a także kompleksowego remontu 
12 balkonów na elewacji zachodniej w budyn- 
ku  Jaszowiecka 2.
   Z racji okresu wiosennego, szereg prac 
przeprowadza dział zieleni administracji. Wy- 
konana zostanie modernizacja rabat z tra- 
wami ozdobnymi na terenach ogólnoosiedlo- 
wych, pojawią się nowe krzewy i byliny, doko- 
nane zostaną   cięcia pielęgnacyjne i odmła- 
dzające krzewów i żywopłotów na terenie 
osiedla. Ponadto planowany jest montaż no- 
wych ławek i koszy na śmieci oraz naprawa 
istniejących ławek, a także przegląd i napra- 
wa urządzeń na terenach placów zabaw nisz- 
czonych przez wandali.

SIELCE
	   	  Rada Osiedla Sielce przyjęła sprawozdanie 
administracji za rok poprzedni. Osiągnięty 
wynik gospodarki zasobami mieszkaniowy- 
mi był znacznie lepszy niż w 2015 r. Wyraźnie 
lepszy niż planowany był również wynik po- 
zostałej działalności gospodarczej. Zgodnie 
z planem przebiegły remonty budynków 
osiedla (wykonanie planu wyniosło 100 %). 
Nie rozpoczęto niestety modernizacji dróg 
wewnątrzosiedlowych – osiedle czeka na poz- 
wolenie na budowę.
   Rada przekazała do Komisji Statutowej uwa- 
gi i konkretne propozycje dotyczące projektu 
nowelizacji statutu opracowanego przez Ko- 
misję (zaproponowano zmiany w czterech 

projektach uchwał, a także jedno uzupełnie- 
nie). Przygotowano również uwagi i propo- 
zycje do projektu nowelizacji Regulaminu roz- 
liczania kosztów dostawy ciepła do lokali oraz 
pobierania opłat za centralne ogrzewanie          
i ciepłą wodę użytkową.
  W ramach przygotowania do zebrania 
osiedlowego przeprowadzono spotkanie RO  
i kierownictwa administracji z przewodniczą- 
cymi RD-N. Kierownictwo przedstawiło sytu- 
ację gospodarczo-finansową osiedla, plan 
remontów na 2017 r., problemy zadłużenia 
budynków i lokali oraz stopień zaawansowa- 
nia prac związanych z modernizacją dróg        
w części Czerniakowska  Wschodnia.
  Trwają planowane remonty, w tym wymiana 
kanalizacji poziomej w budynku Czerniakow- 
ska 26, wymiana dwóch wind w budynku  Pi- 
warskiego 11, remont klatek schodowych w 
budynku Melomanów 10, wymiana zesta- 
wów hydroforowych w budynkach Belweder- 
ska 3 i Piwarskiego 11 . W trakcie uzgodnień 
jest wymiana WLZ, tablic i zabezpieczeń in- 
stalacji elektrycznej w budynku Zwierzynie- 
cka 3, a w opracowaniu są projekty na wymia- 
nę instalacji c.o. w budynkach Czerniakow- 
ska 40 i 38 oraz projekty na wymianę przy- 
łączy wody dla budynków Czerniakowska 
38A i 36A. 
  Wykonanie rocznych przeglądów budowla- 
nych wszystkich budynków z udziałem przed- 
stawicieli RD-N oraz Rady Osiedla rozpoczęło 
się 18 kwietnia i potrwa do 16 maja.

STEGNY POŁUDNIE
   Administracja w ostatnim czasie przeprowa- 
dziła przetargi, m.in. na konserwację dachów 
w budynkach; wykonanie docieplenia stro- 
podachów metodą wdmuchiwanego granula- 
tu w 5 budynkach; roboty remontowe na- 
wierzchni bitumicznych oraz kostki brukowej 
osiedlowych chodników i ulic; remont loggii     
i balkonów w 11 budynkach;  remont 6 wind 
w czterech budynkach (Kartaginy 1, Nicejska 
1, Sardyńska 3, 5).
  W najbliższym czasie przeprowadzony zo- 
stanie drugi etap wymiany wodomierzy w 26 
budynkach na nowe z odczytem radiowym, 
jak również pojawi się monitoring w budynku 
Egejska 17A.
     Zakończyły się remonty klatek schodowych 
i korytarzy w budynku Egejska 13, klatek 
schodowych w budynku Maltańska 3. Przepr - 
wadzona została wymiana instalacji gazowej 
w budynkach Egejska 1, 3, Maltańska 1 i Porto- 
fino 6,  jak również wymiana pionów instalacji 
wody, kanalizacji i pionów instalacji c.o. w bu- 
dynku Iberyjska 4. W budynku Nicejska 1 uru- 
chomiono monitoring.
   Administracja wspólnie z Radą Osiedla Steg- 
ny Południe po przeprowadzonym przetargu 
nieograniczonym na wykonanie wymiany 
nawierzchni ulic Marsylskiej i Barcelońskiej        
z modernizacją miejsc parkingowych, prze- 
prowadziła negocjacje z wolnej ręki z firmą 
ADROG. Firma ta jako jedyna złożyła wyma- 
gane dokumenty w postępowaniu przetargo- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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wym. Rozpoczęcie prac planowane jest na li- 
piec 2017.  
   Wiosną w większym zakresie reazliwane są 
prace dotyczące zieleni. Przeprowadzono cię- 
cia pielęgnacyjne drzew i krzewów, usuwano 
susz z koron drzew. Usunięto drzewa (o ob- 
wodzie do 50 cm) oraz krzewy obumarłe, 
obumierające lub kolidujące z elewacjami bu- 
dynków. Wykonana została renowacja trawni- 
ków po zimowych awariach, oczyszczono tak- 
że taflę wody zbiornika retencyjnego. Na bo- 
isku przy ul. Maltańskiej pojawiła się nowa 
siatka.

STEGNY PÓŁNOC
  Decyzją Zarządu MSM „Energetyka” odwoła- 
ne zostało kierownictwo osiedla Stegny Pół- 
noc (kierownik, zastępca kierownika ds. tech- 
nicznych, główna księgowa). Funkcję p.o. kie- 
rownika administracji powierzono Wiesławo- 
wi Kuczmarskiemu, dotychczasowemu za- 
stępcy kierownika. W marcu, na czas przeby- 
wającego na zwolnieniu lekarskim Wiesława 
Kuczmarskiego, kierowanie administracją 
osiedla przejął Michel Davidović z biura Za- 
rządu. W najbliższym czasie zostanie rozpi- 
sany konkurs na nowe kierownictwo. 

 STEGNY ROŻEK
    27 kwietnia odbędzie się zebranie osiedlo- 
we. Program obejmuje sprawozdania z rocz-

 nej działalności Rady Nadzorczej, Zarządu, 
Rady Osiedla i administracji. Mieszkańcy zde- 
cydują także, m.in., czy zostanie opracowany 
kompleksowy projekt zagospodarowania zie- 
leni osiedlowej poprzedzony sporządzeniem 
jej inwentaryzacji.
  Aktualnie kończą się prace związane z wy- 
konaniem terenu rekreacyjnego dla osób do- 
rosłych. Plac powstaje na  tyłach budynku przy 
ul. Neseberskiej 3. Na terenie jest zamonto- 
wanych osiem urządzeń do ćwiczeń plenero- 
wych, zostanie ustawiony kosz do gry w ko- 
szykówkę, cztery stoliki do gier planszowych 
takich jak szachy, warcaby, chińczyk, a także 
stolik do gry w piłkarzyki, tenisa stołowego,      
a także altana. Cały teren jest ogrodzony             
i oświetlony, zostaną również rozstawione 
ławki i kosze. Oświetlenie i ławki będą spójne 
z elementami funkcjonującymi w pozostałej 
części osiedla.
   W budynku przy ulicy Burgaskiej 6 trwają 
prace związane z kompleksowym remontem 
klatek schodowych. 
   Zebranie domowe budynku przy ul. Nese- 
berskiej 4 omówiło potrzeby remontowe nie- 
ruchomości i dokonało wyboru członków Ra- 
dy Domu Nieruchomości na nową czterolet- 
nią kadencję. Funkcję przewodniczącego 
powierzono dotychczasowemu przewodni- 
czącemu  Tomaszowi  Milczarkowi.

opr. red.

 Z ŻYCIA SPÓŁDZIELNI

✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej 
i Komisji Statutowej

W każdy pierwszy wtorek miesiąca 
dyżuruje członek Rady Nadzorczej. 
Dyżur odbywa się  w siedzibie spół- 
dzielni przy Zwierzynieckiej 8A. Ostat- 
nie przed wakacjami dyżury odbędą 
się 9 maja (zmiana z powodu dni wol- 
nych 1 i 3 maja) - Krzysztof Pawłowski 
oraz 6 czerwca. 
8 maja o godz. 17.00 w biurze Zarzą- 
du odbędzie się  kolejny dyżur człon- 
ków Komisji Statutowej. Na sygnały od 
mieszkańców czekać będą Renata 
Kołodziej i Tadeusz Mizerski.

✦ Zakończyła się lustracja

Finalizowane są materiały związane          
z przeprowadzoną w spółdzielni lustra  
cją pełną za lata 2013-2015. Gotowy 
jest liczący blisko 300 stron protokół       
z lustracji, w najbliższym czasie przeka- 
zany powinien zostać list polustracyjny  
ze  Związku Rewizyjnego Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP z zaleceniami dla 
spółdzielni. Więcej na ten temat w na- 
stępnym numerze M6. 

Reklama
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    Choć w 2009 roku na Stegnach Południe nie brakowało obaw towa- 
rzyszących decyzji o inwestycji w lokale użytkowe w planowanych 
wówczas przez spółdzielnię budynkach przy ul. św. Bonifacego, dziś 
wszyscy zgodnie uważają, że był to strzał w dziesiątkę. I mniej chodzi 
tu nawet o duży sklep, który znacznie ułatwił robienie zakupów, a bar- 
dziej o korzyści dla osiedla, które są efektem środków uzyskiwanych   
z wynajmu powierzchni usługowych. 
   Temat stał się aktualny, gdyż obecnie przed podobną decyzją sto- 
ją Sielce, ale też pozostałe osiedla. W powstającym przy ul. Zwierzy- 
nieckiej nowym budynku parter przeznaczono na lokale użytkowe.          
W najbliższym czasie zapadną decyzje, które osiedla poprzez party- 
cypację w kosztach budowy staną się właścicielami lokali. Pierwszeń- 
stwo mają Sielce, ale wstępnie chęć wyrażają także inne osiedla, np. 
Bernardyńska. Osiedle to oprócz pawilonu na swoim terenie, jest już 
współwłaścicielem części powierzchni komercyjnych w inwestycji przy 
ul. św. Bonifacego. 
    Właśnie przykładem ostatniej inwestycji w której głównym najemcą 
jest sklep Simply, posłużył się Zarząd do przedstawienia korzyści pły- 
nących z zaangażowania osiedli w budowę lokali usługowych. Infor- 
macja została przedstawiona Radzie Nadzorczej na marcowym posie- 
dzeniu. Pokazanie wszystkich aspektów partycypowania w kosztach 
inwestycji ma ułatwić podjęcie decyzji o ewentualnym zaangażowaniu 
osiedli w lokale usługowe na Sielcach. 
    Forma, w której właścicielami 15 lokali użytkowych w inwestycji przy 
św. Bonifacego są osiedla Stegny Południe (83,9 proc. w budynku nr 
70, oraz 100 proc. w budynkach 66 i 68) oraz Bernardyńska (16,1 proc 
w budynku nr 66) jest skutkiem decyzji z 2009 i 2010 roku. Wtedy to 
niektóre osiedla nie wyraziły zgody na udział w kosztach inwestycji, 
co było do tej pory praktykowanym systemem finansowania lokali 
użytkowych. WZCz w 2010 roku wyraziło zgodę, by zaangażowały się 
tylko zainteresowane osiedla. 
    Całość kosztów inwestycji przekroczyła 12 mln zł. Osiedla środki na 
ten cel pożyczyły z Centralnego Funduszu Remontowego (CFR), co ma 
dwie ważne konsekwencje. Po pierwsze nie wpływa w żaden sposób 
na obciążenia mieszkańców, gdyż spłata pożyczki następuje z opłat 
od najemców, które w pierwszej kolejności przeznaczane są na zwrot 
środków do funduszu (oczywiście przy założeniu, że lokale mają na- 

jemców). Po drugie sięgnięcie po środki z CFR jest niezwykle tanią me- 
todą pozyskiwania kapitału - oprocentowaną tylko o wskaźnik inflacji, 
w efekcie w ostatnim czasie pożyczanie z CFR nie wiąże się z żadnymi 
dodatkowymi obciążeniami: oddaje się tyle, ile pożyczyło.
   W drodze symulacji możliwych warunków określono maksymalny 
czas spłaty pożyczki na 10 lat, przy jednoczesnym oszacowaniu mini- 
malnej stawki za najem za 1 mkw lokalu użytkowego. Zainteresowa- 
nie lokalami użytkowymi - przede wszystkim umowa z właścicielem 
sklepu Simply - powodują, że spłata przebiega nawet szybciej od pier- 
wotnych założeń. Na koniec 2016 roku spłacono już 41,5 procent war- 
tości pożyczki, a cały okres spłaty obecnie szacowany jest na ok. 8,5 
roku. Przekładając to na warunki inwestycji w nieruchomości na wyna- 
jem pokazuje to, jak intratny jest to projekt. Zwrot całości poniesio- 
nych nakładów po 8,5 roku daje rentowność 11,8 procent w skali 
roku. Dla porównania, obecnie rentowność najmu lokali mieszkalnych 
w Warszawie szacuje się przeciętnie na 4,5-5 proc., a wynajem lokalu 
użytkowego może dać 8-10 proc. Nie bez znaczenia jest fakt, że „in- 
westor” nie musiał posiadać żadnego wkładu własnego na początek. 
    W przypadku osiedla Stegny Południe sfinansowanie lokali użytko- 
wych w trzech nieruchomościach przy ul. św. Bonifacego pozwoliło na 
dwukrotne zwiększenie powierzchni pod wynajem na cele usługowe. 
Obecnie mieszkańcy nie odczuwają jeszcze bezpośrednio pozytyw- 
nych finansowych efektów inwestycji, ale po spłacie pożyczki kwota 
pożytków do podziału powinna się zwiększyć rocznie o około 1 mln 
zł. To blisko jedna piąta nakładów na remonty poniesionych przez 
osiedle w  2016 roku. 
   Nie można zapominać o jeszcze jednym aspekcie całego przedsię- 
wzięcia. Rada Osiedla Stegny Południe z góry założyła, że jeden z lo- 
kali zostanie przeznaczony pod kawiarnię, która służyłaby mieszkań- 
com, gdyż tego typu lokalu nie było dotąd na osiedlu.  W ramach rady 
powołano specjalny zespół oceniający wpływające od potencjalnych 
najemców oferty. Sprzedaż lokalu na wolnym rynku skutkowałaby 
brakiem możliwości wpływania na charakter i profil wykorzystania lo- 
kali. Przekonała się o tym kilka lat wcześniej Sadyba, gdzie w budynku 
przy al. Sobieskiego 60 - po przeciwnej stronie skrzyżowania - sprze- 
dano wszystkie lokale dziś zajmowane głównie przez banki. 

Inwestycje w lokale usługowe, czyli jak sklep Simply 
obniży koszty remontów na Stegnach Południe

M.I.

7,4 MLN ZŁ DO PODZIAŁU
   Gotowe jest sprawozdanie z działalności spółdzielni za rok 2016. Ubiegły rok „Energetyka” zamknęła wyższym od planowanego wynikiem       
z działalności gospodarczej oraz dodatnim wynikiem z gospodarki zasobami mieszkaniowymi (w osiedlach +858 tys. zł, zamiast zakłada- 
nych -182 tys. zł). Sześć z siedmiu osiedli odnotowało w 2016 roku wpływy z opłat przewyższające koszty. Łącznie w skali spółdzielni 
(osiedla plus biuro Zarządu) wynik na gospodarce zasobami mieszkaniowymi zamknął się kwotą 625 tys. zł nadwyżki, przy planowanym na 
ubiegły rok niedoborze w wysokości 618 tys. zł. Również wynik  z działalności gospodarczej prezentuje się powyżej przyjętych założeń. MSM 
„Energetyka” „zarobiła” w zeszłym roku 7,4 mln zł w porównaniu z zakładanymi w planie 6,97 mln zł. Jest to jednak   o 1 mln zł mniej, niż uda- 
ło się osiągnąć w roku 2015. 
   W sprawozdaniu czytamy również, że w poprzednim roku przeprowadzono prace remontowe o wartości 25,92 mln zł, przy planie zakłada- 
jącym ponad 33 mln zł. W rezultacie wykonanie planu w spółdzielni wyniosło 78,5 procent, co Zarząd ocenił jako niezadowalające. „Niewyko- 
nanie planu spowodowane było  m.in. zmianami priorytetów ustalonych przez rady domów-nieruchomości, problemami z pozyskaniem wyko- 
nawców remontów oraz przedłużającymi się procedurami administracyjnymi przy uzyskiwaniu pozwoleń na budowę” -  napisano w sprawo- 
zdaniu. Nie zmieniają się od kilku lat nakłady na konserwację, w tym usuwanie awarii. W 2016 roku na ten cel wydano w  całej spółdzielni 6,67 
mln zł. W stosunku do lat poprzednich wzrosło zadłużenie w opłatach za lokale. Na koniec 2016 roku wskaźnik zadłużenia wyniósł 5,5 proc. 
(4,8 proc. w 2015 r.), co stanowiło kwotę 7,5 mln zł. Jednak,  jak informuje główna księgowa spółdzielni Danuta Pisarczyk, niemal 70 proc.         
z niepłaconych w terminie opłat za mieszkania to zaległości krótkoterminowe, jedno- i dwumiesięczne, w tym dopłaty wynikające z rozlicze- 
nia ogrzewania za poprzednią zimę, które zostały dokonane dopiero w grudniu 2016 r. 
    Szczegółowe informacje na temat wyników finansowych MSM „Energetyka” znajdują się w sprawozdaniu Zarządu z działalności spółdziel- 
ni w 2016 roku. Dokument będzie prezentowany podczas WZCz. Obszerną informację  w tym zakresie Zarząd przedstawia również podczas 
zebrań osiedlowych. Na łamach M6 więcej miejsca sprawozdaniu poświęcimy w  informatorze na walne.

red.
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TRWAJĄ ZEBRANIA OSIEDLOWE
    W tym roku zebrania osiedlowe zaplanowano na kwiecień. Do oddania 
tego numeru M6 odbyło się jedno zebranie - 5 kwietnia na osiedlu Idzi- 
kowskiego. Pozostałe zostały przeprowadzone po oddaniu do druku, 
albo odbędą się w najbliższych dniach -  harmonogram poniżej. 
Bernardyńska - 24 kwietnia, godz. 18.00, Gimnazjum nr 10, ul. Lima- 
nowskiego 9. Sadyba - 21 kwietnia, godz. 18.00, Instytut Opakowań, ul. 
Konstancińska 11. Sielce - 27 kwietnia, godz. 18.00. AGORA, ul. Czerska 
8/10. Stegny Południe - 20 kwietnia, godz. 17.30, Szkoła Podstawowa 
307, ul. Barcelońska 8 Stegny Północ - 24 kwietnia, 18.00, Szkoła 
Podstawowa 212, ul. Czarnomorska 3. Stegny Rożek - 27 kwietnia, 
18.00,  Szkoła Podstawowa 212, ul. Czarnomorska 3.
   Szczegółowy porządek każdego z zebrań jest wywieszony na klat- 
kach schodowych. Materiały będące przedmiotem obrad są dostępne
w administracji danego osiedla.
   Do uprawnień każdego zebrania należy rozpatrzenie sprawozdania         
z działalności administracji i rady osiedla za poprzedni rok. W porządku 
obrad znajdują się również informacje o pracy Zarządu i Rady Nadzor- 

czej. Zebranie wybiera ponadto członków rady osiedla, można też 
na nim zgłaszać kandydatów do Rady Nadzorczej.
   Przypominamy, że zgodnie z ustawą prawo spółdzielcze, na zebra- 
niach osiedlowych wymagany jest udział osobisty członka spół- 
dzielni. Udzielenie pełnomocnictwa możliwe jest tylko w przypadku 
Walnego Zgromadzenia Członków.

   Azbest w spółdzielni występuje w 148 budynkach na wszystkich 
osiedlach za wyjątkiem Idzikowskiego.  Usuwanie elementów zawie- 
rających szkodliwą substancję przebiega powoli - od 2010 roku znik- 
nął z 26 bloków. Sytuacja w tym zakresie jest jednak pod kontrolą 
administracji i nie powoduje zagrożenia dla mieszkańców, a ostatnio 
uzyskane możliwości dofinansowania usuwania azbestu zintensyfi- 
kowały działania administracji. Całkowite koszty pozbycia się azbestu 
(i remontów z tego wynikających) z nieruchomości w „Energetyce” 
oszacowano na 7,2 mln zł. Takie wnioski płyną z informacji przygo- 
towanej dla  Rady Nadzorczej.
   W osiedlach spółdzielni azbest występuje w instalacjach odbiera- 
jących wody deszczowe (z wyjątkiem osiedla Bernardyńska), w ścia- 
nach budynków oraz w zsypach (na osiedlach Stegny Rożek i Ber- 
nardyńska). Oprócz tego występuje on w pawilonach na „Rożku” oraz 
na Sadybie. Problem w ogóle nie dotyczy najmłodszego osiedla Idzi- 
kowskiego.  
    - Na początku pojawienia się problemu azbestu w spółdzielni przy- 
jęto politykę zabezpieczenia miejsc w których występował azbest np. 
poprzez nakładanie warstw ochronnych. Pod koniec lat 90-tych ubieg- 
łego wieku administracje wraz z przedstawicielami mieszkańców za- 
częły zastanawiać się nad definitywnym rozwiązaniem problemu 
zwłaszcza, że w wieloletnich planach remontowych pojawiły się prace 
przy wykonywaniu których prosiło się aby załatwić sprawę demontażu 
elementów zawierających azbest. W dyskusjach pojawiał się często 
wątek, że sprawa azbestu to nie problem spółdzielni tylko państwa, 
które stworzyło taką sytuację mieszkańcom wielu osiedli w Polsce           
- informuje Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu ds. gospodarki 
zasobami mieszkaniowymi.
    W ocenie Zarządu problem usuwania azbestu z instalacji odbierają- 

cej wody deszczowe i z zsypów powinien zostać rozwiązany do 2025 
roku, zaś w przypadku osiedli Bernardyńska (filarki międzyokienne)         
i Stegny Rożek (pawilon i ściany budynków) do 2032 roku. Ten  drugi 
termin wyznaczają przepisy unijne jako graniczny dla całkowitego 
pozbycia się azbestu z budynków. Z problemem uporać pomaga się 
oferowane wsparcie finansowe na pozbycie się szkodliwych produk- 
tów, które jest naprawdę duże i można je uzyskać m.in. z Urzędu 
m.st. Warszawa z czego aktywnie korzystają osiedla. Stegny Południe 
w ostatnich latach przeprowadziły prace za 270 tys. zł, w tym aż 258 
tys. zł to dotacje, w przypadku Sadyby na prace za 78 tys. zł uzyskano 
prawie 76 tys. zł. Sielce tylko w zeszłym roku uzyskały na ten cel z bud- 
żetu  Warszawy 93 tys. zł. 
  Używanie azbestu jest zabronione od 1998 roku, choć chorobo- 
twórcze działanie udowodniono na świecie jeszcze w latach osiem- 
dziesiątych ubiegłego wieku. Zgodnie z przepisami unijnymi, wszyst- 
kie materiały zawierające azbest muszą zostać usunięte do 2032 r.       
Z szacunków sejmiku Mazowsza wynika, że na terenie województwa 
znajduje się około 2 mln ton wyrobów, które zawierają azbest - naj- 
więcej w Warszawie oraz w Płocku. Pamiętać jednak należy, że szkod- 
liwość azbestu nie wynika z parowania, promieniowania czy innych 
procesów przemiany. Chorobotwórcze działanie jest efektem wdycha- 
nia włókien zawieszonych w powietrzu. Oznacza to, że dopóki włókna 
nie są uwolnione do powietrza nie stanowią zagrożenia dla zdrowia. 
Materiały z azbestu są groźne dopiero jeśli zostaną uszkodzone np.  
w wyniku nieprawidłowego demontażu.
   Specyficzne właściwości azbestu - niepalność, wytrzymałość oraz 
elastyczność, a także niska cena, sprawiły, że azbest w postaci około 
3000 wyrobów znalazł zastosowanie w różnego rodzaju technolo- 
giach przemysłowych, głównie w budownictwie. Azbest był tak popu- 
larny, że kładziono go nie tylko na dachach, ale też na elewacjach, ru- 
rach, a nawet na kanałach wentylacyjnych. Pokrycie takie było prak- 
tycznie niezniszczalne. Największy boom na pokrycia nazywane też 
eternitem, przypadł na lata 60-te i 70-te ubiegłego stulecia, stąd też 
jego występowanie w budynkach MSM „Energetyka”. 

M.I.

Azbest pod kontrolą

Dokumenty na Walne dostępne od 22 maja 
     WZCz odbędzie się w tym roku w sobotę 10 czerwca. Sprawozdania i projekty uchwał będą wyłożone w biurze Zarządu oraz w administrac- 
jach osiedli od 22 maja. Zapoznać z nimi może się każdy członek spółdzielni: w poniedziałki i czwartki w godzinach 10-18 oraz we wtorki, 
środy i piątki w godzinach 8-14. Sprawozdania będą także dostępne na stronie internetowej www.msmenergetyka.pl.
     Członkowie oraz organy spółdzielni mają prawo zgłaszania projektów uchwał i poprawek do zamieszczenia w porządku obrad do czwart- 
ku 25 maja do godziny 15.30 w biurze Zarządu spółdzielni.
     W przypadku zgłoszenia projektów uchwał i punktów do porządku obrad, uaktualnione materiały zostaną wyłożone do wglądu w biurze 
Zarządu i w administracjach osiedli w piątek 26 maja w godzinach 9-14. Zapoznać z nimi będzie można się również na stronie internetowej 
spółdzielni. Tradycyjnie w tygodniu poprzedzającym WZCz ukaże się specjalny numer M6 poświęcony w całości walnemu.

Reklama
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Komisja Statutowa: propozycje uchwał to wynik 
uzgodnień z przedstawicielami mieszkańców
     Osiem propozycji uchwał zmieniających statut MSM „Energetyka” przedstawionych będzie na czerwcowym WZCz. Do ośmiu gotowych już 
od dwóch lat, dojdą dwie kolejne, wypracowane w ostatnim czasie. Nowe propozycje obejmują ujednolicenie terminologii dotyczącej planów 
spółdzielni oraz postępowania wewnątrzspółdzielczego (szczegółowo uchwały omówimy w następnym numerze M6, który ukaże się tuż 
przed WZCz).
    W ostatnim czasie, oprócz pracy nad nowymi propozycjami nowelizacji statutu,  członkowie komisji spotkali się z przedstawicielami rad 
osiedli. Jak podkreśla przewodnicząca komisji Renata Kołodziej, uchwały te nie budzą zastrzeżeń ze strony przedstawicieli mieszkańców. 
- Spotkaliśmy się z przewodniczącymi rad osiedli i osiedlowych komisji samorządowych i wszyscy zgodziliśmy się co do tego, że zmiana 
statutu jest konieczna. Jednocześnie, co pragnę podkreślić, zaproponowane przez nas projekty uchwał są wynikiem konsensusu, uzgodnień 
z mieszkańcami i ich przedstawicielami -  mówi Renata Kołodziej. 
    Działający w  ramach Komisji Statutowej przedstawiciele mieszkańców  czekają na sygnały od członków spółdzielni m.in. podczas dyżurów 
w siedzibie „Energetyki”.  Wszelkie informacje można też zgłaszać e-mailem na adres komisja.statutowa@msmenergetyka.pl. Ponadto 
całość materiałów opracowanych przez komisję i podsumowanie pracy komisji znajduje się na stronie internetowej spółdzielni, w za-          
kładce „Komisja Statutowa”.

Mury pną się do góry
Równo rok temu rozpoczęły się prace nad nowym budynkiem na Sielcach. W inwe- 
stycji znajdzie się 138 mieszkań, a na parterze lokale usługowe. Zainteresowanych 
mieszkaniami nie brakuje - na nabywców czeka już tylko kilkanaście ostatnich lokali. 
Wszelkie informacje uzyskać można w dziale członkowsko-mieszkaniowym spół- 
dzielni,  tel. 22 841 60 11 wew. 206, 207,  oraz  22 840 53 34.

SPÓŁDZIELCZOŚĆ W LICZBACH
✦ 100 000 euro - nawet tyle potrafią wynieść 
wypłaty z kont kapitałowych członków hisz- 
pańskiej spółdzielni-konglomeratu  Mont- 
dragon przechodzących na emeryturę. Wypła- 
cane kwoty stanowią udział w zysku przez 
lata wypracowywanego przez spółdzielnię.

✦ 500 000 - przeciętnie tyle osób uczestniczy      
w corocznych walnych zgromadzeniach 
lokalnych banków (2509 banków)  we Francji 
będących fundamentem grupy Credit Agri- 
cole, największego banku spółdzielczego na 
świecie.

✦ 250 000 000 - liczba osób, którym prace dają 
wszystkie rodzaje spółdzielni na całym świe- 
cie (szacunki Międzynarodowego Związku 
Spółdzielczego).

✦ 25 000 000 000 zł - to łączna wysokość rocz- 
nych opłat ponoszonych przez wszystkich 
członków spółdzielni mieszkaniowych                  
w  Polsce.

M.I.
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    W porządku obrad marcowego plenum Ra- 
dy znalazło się m.in. przyjęcie sprawozdania 
z działalności spółdzielni za rok 2016, oraz 
przyjęcie informacji o działaniach Rady Nad- 
zorczej na zebrania osiedlowe.
   Z przygotowanym przez Zarząd sprawozda- 
niem zapoznały się wszystkie komisje, które 
na plenum pozytywnie oceniły dokument              
- o szczegółach sprawozdania piszemy na 
stronie 6. Do Rady trafiły dwie uchwały rad 
osiedli: uchwała z Sadyby - dotycząca opłat 
za garaż podziemny przy Konstancińskiej 3        
- została przyjęta bez zastrzeżeń, zaś uch- 
wałę z osiedla Stegny Rożek - dotyczącą pra- 
widłowości przeprowadzenia zebrania do- 
mowego nieruchomości Sozopolska 1 - prze- 
kazano do szczegółowej analizy przez ko- 
misję samorządową. 
   Przyjęto także treść informacji o działaniach 

Rady Nadzorczej w ciągu ostatnich 12 mie- 
sięcy. Będzie ona prezentowana na zebra- 
niach osiedlowych. Z kolei Zarząd przedsta- 
wił projekt porządku obrad Walnego Zgro- 
madzenia Członków zaplanowanego na 10 
czerwca, a także informację pokazującą na 
przykładzie Stegien Południe korzyści z finan- 
sowania budowy lokali użytkowych - anali- 
zę informacji przedstawiamy na stronie 6.
   Dział członkowski, który przygotowuje spis 
osób do wykreślenia z grona członków, 
przedstawił członkom Rady dwie listy: osób, 
które utraciły prawo do lokalu w zasobach 
MSM „Energetyka” (12 osób) oraz członków 
oczekujących, którzy nie odpowiadają na pro- 
pozycje nabycia praw do lokali w nowych in- 
westycjach oraz nie uczestniczą w życiu spół- 
dzielni (11 osób). Łącznie zatem podjęto uch- 
wały o wykreśleniu 23 osób z listy członków. 

Miesiąc wcześniej, na posiedzeniu w lutym, 
również  wykreślono 15 osób, które sprze- 
dały swoje mieszkanie w spółdzielni.
    Przyjęta została uchwała zmieniająca regu- 
lamin wyłaniania kandydatów i obsady stano- 
wisk kierowniczych. Poprawka daje radom 
osiedli 30 dni na zaopiniowanie kandydatów, 
a brak stanowiska rady po upływie tego termi- 
nu pozwala Zarządowi podjąć decyzję bez 
opinii organów samorządowych. Celem po- 
prawki jest usprawnienie procedury obsa- 
dzania stanowisk w administracjach. W pier- 
wotnym brzmieniu nie sprecyzowano czasu, 
jaki organy samorządowe mają na ustosunko- 
wanie się do kandydatur. 
   Na koniec Rada Nadzorcza pozytywnie roz- 
patrzyła wnioski dwóch nieruchomości ze 
Stegien Południe i Północ o pożyczki z Cen- 
tralnego Funduszu Remontowego. Wyniosły 
one odpowiednio 600 tys. zł dla mieszkań- 
ców budynku Kartaginy 1 oraz 500 tys. zł dla 
mieszkańców Sewastopolskiej 3.

MARCOWE POSIEDZENIE RADY NADZORCZEJ

M6
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    Dolny Mokotów dotąd praktycznie nie figu- 
rował na biurowej mapie Warszawy. Jednak 
obecnie jesteśmy świadkami nie tylko wzmo- 
żonego zainteresowania deweloperów, ale 
realnych działań. Jeśli inwestorzy zrealizowa- 
liby wszystkie swoje zamiary, na pograniczu 
osiedli „Energetyki” powstać mogłoby zagłę- 
bie biurowe liczące nawet 300 tys. mkw po- 
wierzchni biurowych. To niewiele mniej niż  
wszystkie biura w Poznaniu razem wzięte. 
Czy tereny na pograniczu osiedli zmienią się 
w duże centrum biurowe?
   Na razie namacalne efekty widać w trzech 
przypadkach. Jeden z nich to budynek przy 
ulicy Mangalia będący pierwszym z trzech pla- 
nowanych biurowców kompleksu o nazwie 
Sobieski Business Park o łącznej powierzchni 
30 tys. mkw biur. Budynek jest prawie goto- 
wy i ma zostać oddany do użytku jeszcze         
w  tym roku.
   Drugi biurowiec nad którym prace już się 
rozpoczęły to pięciopiętrowy Witosa Point zlo- 
kalizowany w trójkącie ulic Witosa, Sobieskie- 
go oraz Idzikowskiego. Inwestycja zaoferuje 
około 9 tys. mkw. biur oraz kilkaset metrów 
kwadratowych przeznaczonych na sklepy 
umieszczone na parterze i pierwszym pięt- 
rze. Budynek zostanie oddany do użytku w lu- 
tym 2018 roku. Nieco dalej, przy ul. Bobro- 
wieckiej (teren dawnej zajezdni) kończą się 
prace w kolejnym biurowcu - budują go firmy 
powiązane właścicielem sąsiedniego budyn- 
ku, Jerzym Starakiem. Budynek zaoferuje 22 
tys. mkw powierzchni najmu i ma być gotowy 
we wrześniu tego roku. 
   Znacznie większe plany ma firma Echo In- 
vestment, właściciel 3,5 ha w tzw. serku dy- 
plomatycznym (obszar między ulicami Wito- 
sa, Beethovena, Idzikowskiego i Sobieskiego, 
który miał być przeznaczony pod budowę 
ambasad). Spółka przygotowuje się do posta- 
wienia biurowców o powierzchni aż 60 tys. 
mkw. Z deklaracji dewelopera wynika, że bu- 
dowa może ruszyć już w połowie tego roku. 

    Jest też szansa na zagospodarowanie tere- 
nu nieukończonej przed laty inwestycji w tym 
rejonie, która do dziś straszy zalanymi funda- 
mentami i wystającymi z ziemi prętami (pod 
koniec lat 90-tych miał tu powstać pawilon 
wystawienniczy). Działka trafiła ostatnio w rę- 
ce firmy Skanska, która już szuka chętnych 
na biura w tym miejscu. Powstać ma ośmio- 
piętrowy budynek o elewacji obłożonej ażu- 
rową kratownicą oferujący 12 tys. mkw biur 
oraz blisko 1 tys. mkw usług na parterze. 
    Realizacja powyższych inwestycji to ponad 
100 tys. mkw biur, ale także lokali usługo- 
wych, które z jednej strony wzbogacą ofertę 
okolicy nowymi kawiarniami, sklepami, punk- 
tami usługowymi, ale z drugiej strony będą 
konkurencją dla powierzchni wynajmowa- 
nych przez spółdzielnię  w  tym rejonie. 
   Duża zmiana otoczenia czekałaby jednak 
osiedla Sielce, Idzikowskiego i Bernardyńska, 
jeśli swoje plany zrealizują dwaj inni dewelo- 
perzy, którzy chcieliby budowy biurowców 
po obu stronach Trasy Siekierkowskiej. Wizje 
firm Mertoway i Mayland zakładają osiem 
biurowców na wschód od ZUS-u przy trasie        
i sześć budynków w narożniku Czerniakow- 
skiej i trasy o łącznej powierzchni użytkowej 
140 tys. mkw. To więcej niż liczy powierz- 
chnia PKiN-u. 
    Pierwszą z inwestycji - kompleks nieopodal 
ZUS-u, w sąsiedztwie osiedla Sielce na liczą- 
cej ponad 3 ha działce przygotowuje firma 
Mertoway. Docelowo kompleks ma składać 
się z ośmiu budynków ustawionych w dwóch 
rzędach. Będą to biurowce z lokalami przez- 
naczonymi na usługi na parterach. Budynki 
będą liczyć od pięciu do dziesięciu pięter            
i między 24 i 44 metry wysokości. Do tego 
dwie kondygnacje garaży podziemnych na 
1800 samochodów. Budynki zaoferują około 
40 tys. mkw. biur. Ponad rok temu inwestor 
wszedł w posiadanie pierwszych niezbęd- 
nych do rozpoczęcia prac dokumentów.
    Coraz bardziej krystalizuje się także inwe- 

stycja po drugiej stronie Trasy Siekierkow- 
skiej - w sąsiedztwie osiedli Bernardyńska          
i Idzikowskiego firma Mayland od lat planuje 
kompleks o nazwie Libretto Park. Budynków 
ma być sześć, ale za to najwyższy może li- 
czyć aż 55 metrów. Inwestor planuje ponad 
60 tys. mkw. biur, lokale usługowe zajmują- 
ce 10 tys. mkw., a oprócz tego hotel i cen- 
trum konferencyjne -  łącznie to aż 100 tys. 
mkw. powierzchni do wynajęcia.
   Kiedy powstaną biurowce dokładnie nie 
wiadomo. Pierwsze wzmianki o inwestycji 
Mayland pojawiły się już w 2007 roku. Jednak 
po dłuższej bezczynności w grudniu 2015 
roku inwestor otrzymał decyzję środowisko- 
wą (wyciętych ma zostać ponad 200 drzew). 
Obecne plany mówią o rozpoczęciu prac w ro- 
ku 2018 i zakończeniu cztery lata później. 
Inwestycja przy ZUS nie ma sprecyzowanych 
terminów realizacji. 
   Jeśli dojdzie do powstania wszystkich 
zaplanowanych inwestycji, z pewnością od- 
ciśnie to swoje piętno na charakterze okolicy. 
Przy takiej powierzchni biurowej należy się 
spodziewać nawet kilkunastu tysięcy pracow- 
ników, a w konsekwencji znacznej intensy- 
fikacji ruchu, problemów z parkowaniem, 
itp. Wcześniej okoliczni mieszkańcy odczują 
utrudnienia związane z budową (dzieje się to 
już w przypadku osiedla Idzikowskiego i in- 
westycji Witosa Point). Z drugiej strony liczyć 
można, że w ślad za biurowcami i nowymi 
miejscami pracy rozwinie się   infrastruktura 
usługowa, w szczególności gastronomiczna, 
na czym skorzystać mogliby i mieszkańcy,       
i osiedla wynajmujące lokale usługowe.
    Najbardziej diametralne zmiany niosłaby 
za sobą realizacja obu inwestycji przy Trasie 
Siekierkowskiej, gdzie powstanie hotelu, cen- 
trum konferencyjnego i licznych lokali usłu- 
gowych ma szansę spiąć i ożywić obszar dziś 
rozcięty na pół przez trasę. Miejscowy Plan 
Zagospodarowania Przestrzennego dla Czer- 
niakowa Południowego dopuszcza gęstą i wy- 
soką zabudowę po południowej stronie Trasy 
Siekierkowskiej. Z deweloperami najczęściej 
jest tak, że jeśli pierwszy inwestor zdecyduje 
się na realne działania, można spodziewać 
się, że za nim szybko przyjdą następni. Tak 
było w rejonie Służewca, tak jest teraz na 
Woli. Czy Czerniaków będzie następny?

Mariusz Ilnicki

Działka na sprzedaż
 ul. Czerniakowska 34

❖ ogród „Jedność”, działka nr 80 

(454 mkw), ogrodzenie wewnętrzne 

- siatka,
❖mały domek, studnia po remoncie,
❖ drzewa owocowe (dwie jabłonki), orzech 

włoski (coroczne owocowanie), skalniak 

ozdobny,
❖ ładnie zadrzewiona (duże tuje po dwóch 

bokach zewnętrznych), świerki, krzewy.

Tel. 840 45 55  i  504 018 037

Cena: 
21 000 zł

Reklama

NAWET 300 TYS. MKW BIUR PLANUJĄ WYBUDOWAĆ DEWELOPERZY         
W SĄSIEDZTWIE OSIEDLI „ENERGETYKI”

ZAGŁĘBIE BIUROWCÓW 
NA CZERNIAKOWIE?
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Komu na tym zależało? List mieszkanki Stegien Północ
     W związku ze złożonym w Sejmie RP projektem nowelizacji ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych autorstwa posłów Kukiz’15 został zorga- 
nizowany przez Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP ogólnopolski protest przeciwko tej ustawie polegający na zbieraniu podpisów. 
Były one zbierane we wszystkich osiedlach spółdzielni oraz w całym kraju. Przepisy tej ustawy zmierzają do stopniowej całkowitej likwidacji spół- 
dzielni mieszkaniowych. Na temat zbierania podpisów pisano również w prasie. W artykule „Będzie po spółdzielniach” opublikowanym w Trybu- 
nie z dnia 20-21 marca br. podano: „Na klatkach schodowych i tablicach informacyjnych w całym kraju pojawiły się apele o zbieranie podpisów”.
     A jak było w naszym osiedlu?  O tym, że są zbierane podpisy pod protestem dowiedziałyśmy się z sąsiadką od znajomych ze Stegien Południe. 
W naszym osiedlu występują przejściowo duże trudności w obsadzie stanowisk w kierownictwie – w tym czasie p.o. kierownika  przebywał na 
zwolnieniu lekarskim, a zastępował go delegowany z Zarządu Michel Davidović. Zadzwoniłam do pana Davidović’a i poinformowałam o zbiera- 
niu podpisów w osiedlach. Powiedział, że nie zna sprawy i nie ma żadnych materiałów, ale się dowie. Na drugi dzień rano sama dostarczyłam panu 
Davidović’owi pełny tekst projektu ustawy, skrót ustawy, jaki parę dni wcześniej otrzymałam będąc w Zarządzie, dwie opinie dla Marszałka 
Sejmu w sprawie zgodności ustawy z prawem UE, tekst informujący mieszkańców o zapisach projektu przeciw któremu protestujemy.
    Jak „zorganizowano” zbieranie podpisów na Stegnach Północ?  
    Wydrukowano listy do podpisów dla każdego budynku (bez nazwisk). Pozbawiono list wstępu wyjaśniającego zastępując go jednym zdaniem, 
że protest organizuje Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP. Zakazano gospodarzom domów chodzenia do mieszkańców i zbiera- 
nia podpisów. Mieszkańcy mieli dowiedzieć się z Internetu o całej akcji i sami chodzić do gospodarzy domów i składać podpisy. Nie poinformo- 
wano mieszkańców, choćby w formie ogłoszenia na drzwiach wejściowych do budynku, że jest taka akcja i jak mają postąpić, żeby się dowiedzieć,  
o co chodzi. Uznano, że wszyscy korzystają z Internetu.
    Wiadomość o tej „genialnej i nowatorskiej” formie zbierania podpisów dotarła do mnie następnego dnia. Poinformowałam o tym prezesa spół- 
dzielni. Administracja otrzymała stosowne polecenia. Gospodarze domów zbierali podpisy, ale mieli już tylko pół dnia na ich zbieranie.
     Czy komuś zależało, żeby w naszym osiedlu mieszkańcy nie znali apelu w sprawie zbierania podpisów i na bezprawnym pozbawieniu ich 
możliwości decydowania czy chcą ustawy, która zmierza do likwidacji spółdzielni mieszkaniowych? 
    Czy naprawdę w administracji osiedla nikt nie wiedział o akcji i nie wiedział, jak to należy zorganizować ?  Czy należy uznać, że była to celowa, 
świadoma działalność na szkodę naszej spółdzielni i na szkodę mieszkańców naszego osiedla? Moim zdaniem raczej to drugie. Czy naprawdę 
Rada Osiedla Stegny Północ nic nie wiedziała? Bez względu na to, jakie niektóre osoby w radzie mają zdanie na ten temat, dopóki są w radzie mają 
obowiązek działać na rzecz mieszkańców, którzy ich wybrali, a swoje własne poglądy mogą wyrazić na przykład nie podpisując apelu.
    Liczę na to, że Zarząd spółdzielni i Rada Nadzorcza ustalą, kim są ci, którzy przyczynili się do takiej sytuacji i skutecznie ich pociągną do 
odpowiedzialności.

AO Bernardyńska 
poszukuje osoby na stanowisko 

GOSPODARZ DOMU
Bernardyńska 21

z mieszkaniem na okres 
zatrudnienia (w przypadku 

zwolnienia lokalu funkcyjnego)
Do obowiązków pracownika 
należeć będzie utrzymanie 
czystości w budynku i wokół 

nieruchomości

Więcej informacji pod nr tel. 
22 841 90 37

Krystyna Przyłuska
Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Domu  Jałtańska  2

Reklama

   51 aktów normatywnych funkcjonuje w MSM „Energetyka”. Najstar- 
szy dokument powstał w 1994 roku. Wśród nich mamy oczywiście 
statut, ale dominują regulaminy - jest ich aż 32, od regulaminu obrad 
WZCz, Rady Nadzorczej oraz poszczególnych komisji, zebrań osiedlo- 
wych, rad osiedli, aż po regulaminy zebrań i rad domów–nierucho- 
mości. Szereg aktów ma charakter zasad, wytycznych lub dotyczy incy- 
dentalnych rozwiązań, np. w sprawach każdej z inwestycji.
    - Duża liczba posiadanych regulacji wewnątrzspółdzielczych poka- 
zuje, że wszystkie aspekty funkcjonowania organów spółdzielni na 
każdym szczeblu znajdują oparcie w regulacjach wewnętrznych i nie 
ma tu miejsca na dowolność decyzji i działań - mówi prezes Zarządu 
Piotr Kłodziński. 
   Prezes MSM „Energetyka” zapewnia również, że wszystkie akty nor- 
matywne - nawet te uchwalone przed laty - są zgodne aktualnie obo- 
wiązującym prawem.  - Zgodność ze zmieniającymi się przepisami 
kontrolujemy na bieżąco, poza tym trzeba pamiętać, że zdecydowana 
większość to regulacje wewnętrzne, oparcie znajdujące w nie w usta- 

wach, ale w naszym statucie, który jest taki sam od 2007 roku - infor- 
muje Piotr Kłodziński.
   Okazuje się więc, że problem zgodności z przepisami dotyczy 
głównie właśnie statutu. Uchwalony w 2007 roku obecnie zawiera sze- 
reg zapisów sprzecznych z obowiązującym prawem. Problem ten pod- 
nosi Komisja Statutowa, która poruszyła to zagadnienie  jako jeden        
z pierwszych tematów i przygotowała projekt uchwały na Walne Zgro- 
madzenie Członków wykreślający ze statutu zapisy nieważne z mocy 
prawa.
   W przygotowanym przez zespół organizacyjno-samorządowy biura 
Zarządu spisie aktów normatywnych znajduje się, m.in., regulamin 
przetargu o pierwszeństwo zawarcia umowy realizacyjnej przydziału 
spółdzielczego własnościowego prawa do lokalu mieszkalnego i przyj- 
ęcia w poczet członków (nieważny z mocy prawa od 2007 roku), czy 
zasady finansowania kosztów gruntownych remontów dźwigów i da- 
chów.  Na liście są też regulacje, których żywot z natury był ograniczo- 
ny do określonego czasu - to np. zasady finansowania i rozliczania 
kosztów budowy poszczególnych zadań inwestycyjnych przyjmowa- 
ne przez Radę Nadzorczą dla każdej inwestycji (począwszy od budyn- 
ków przy Melomanów i  Jaszowieckiej z 1999 roku).

W GĄSZCZU REGULAMINÓW

M.I

Ogłoszenie własne
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Uwaga - nadciąga falanga 
troglodytów
    Niebo i piekło - tak mówią mieszkańcy bloków, otaczających zbior- 
nik wodny na Stegnach Południowych. Niebo w dzień, gdy można 
usiąść na ławce, nacieszyć się zielenią, wodą, widokiem spacerują- 
cych ludzi. Ten plac to taka stegneńska agora. Wypiękniała w ostat- 
nich latach, gdy w pobliżu przybyło nowoczesne boisko szkolne,           
a dalej dobrze wyposażony plac rekreacyjno-sportowy. Są powody, 
aby mówić, że nie odstajemy od cywilizowanej Europy. Niestety, 
tylko w dzień. 
    W nocy agora zamienia się w piekło. Im cieplej na dworze, tym 
straszniej. Wokół zbiornika, a także pod daszkiem osłaniającym 
przed deszczem, buszuje horda nastolatków  -  wydzierających się, 
przeklinających, mających za nic ciszę nocną. Kiedy idą falangą 
przez osiedle, w miarę wypitego piwa i wódki demolują wszystko, co 
wokół: ławki, kosze na śmiecie, urządzenia w pobliskim ogródku 
jordanowskim. Tydzień temu około godziny 2 w nocy zerwali meta- 
lowe osłony na kosze i wrzucili zawartość pojemników do wody. 
Nazajutrz pracownicy administracji osiedla wyłowili część nie- 
czystości, puszki po piwie i butelki, ale większość toreb głównie              
z psimi kupami spoczęła na dnie zbiornika.
     Rano, jak zwykle w weekend, dwie dozorczynie, którym przydzie- 
lono teren wokół zbiornika do sprzątania, ruszyły z plastikowymi 
workami, aby zebrać to, co pozostawiła pijana młodzież. Trudno nie 
współczuć tym sumiennym, pracowitym kobietom widząc,  jak 
resztkami sił ciągną po ziemi wory pełne butelek, puszek, resztek 
jedzenia. Potem jeszcze muszą pozbierać potłuczone szkło na 
chodnikach i zamieść wymiociny koło ławek. 
    W tym czasie umęczeni mieszkańcy okolicznych bloków mogą 
przyłożyć głowy do poduszek - za oknem wreszcie jest cicho. Przez 
całą noc szyby drżały od wrzasków młodocianej hołoty, której nie 
dość było własnych pijackich okrzyków, więc co pewien czas zaba- 
wia się odpalaniem petard na trawnikach.  Ktoś, kto nie doświadczył 
tego osobiście, mógłby zapytać  -  dlaczego udręczeni mieszkańcy 
nie wezwą straży miejskiej, policji?  Czyżby nie wiedzieli, że w wiel- 
kim mieście są liczne służby porządkowe?  Oczywiście, że wiedzą. 
Niektórzy nawet trzymają na nocnym stołku notes z odpowiednimi 
telefonami do dyżurnych posterunków i gdy już nie mogą wytrzy- 

mać agresji za oknem, wydzwaniają  pod te numery. Jeśli są szcze- 
gólnie nieustępliwi w prośbach o interwencję,  mogą się nawet 
doczekać przyjazdu radiowozu. Ale dzieje się to zawsze już po cza- 
sie, gdy falanga przezornie przejdzie w inne rejony osiedla. A poza 
tym wezwanym funkcjonariuszom bardzo brakuje determinacji 
pełnieniu swych obowiązków. Zwykle postoją w bezpiecznym 
miejscu, zapalą papierosa i odjeżdżają. 
     Na pisanie o interwencji straży miejskiej szkoda papieru. Jeśli  już 
pojawi się na osiedlu, głównie po to, aby postraszyć mandatami sta- 
ruszki wychodzące na spacer z psami bez kagańców. To nic, że są to 
małe kundelki, a nie stworzenia o gabarytach wilczura. Tych drugich 
strażnicy się nie czepiają, nawet,  jeśli robią kupę na środku chodni- 
ka, bo zazwyczaj właścicielami  pupili są młodzi, silni mężczyźni. 
     Piszę w imieniu starych mieszkańców osiedla, bo sama jestem            
w ich wieku. Wielu z tych udręczonych dziś przez rozbestwioną mło- 
dzież osób mieszka na osiedlu już kilkadziesiąt lat. To oni w latach 
70-tych porządkowali z gruzów po budowlanych przejścia między 
blokami. Z uporem sadzili drzewka każdej wiosny i jesieni nie zraża- 
jąc się, gdy ktoś je łamał. Dziś są  słabi, często bezradni życiowo               
i wystraszeni bezczelnością młodych agresorów, wśród których są 
osobnicy, kiedyś pod ich okiem bawiący się w piaskownicy. 
      Trudno mi zrozumieć, dlaczego toleruje  się nocne, nasilone 
zwłaszcza w weekendy krzyki młodocianej hordy. Jaki jest użytek         
z kamer zainstalowanych wokół zbiornika?  Czy w ciągu ośmiu lat, 
odkąd powstało to miejsce rekreacji, choć raz zostały nagrane chuli- 
gańskie ekscesy, rozpoznano sprawcę i go ukarano?  A co wynikło      
z deklaracji policji z rejonowego komisariatu współpracy z miesz- 
kańcami osiedla (były takie spotkania z radami domów). Coś więcej 
poza wywieszeniem w holach bloków numerów alarmowych?  
     Jako mieszkańcy spółdzielni sami sfinansowaliśmy budowę oczka 
wodnego, placu zabaw boisk i władze miasta nie wyłożyły na ten cel 
ani złotówki. Czy zapewnienie bezpieczeństwa to tak wygórowane 
oczekiwanie?
   Troglodyci tylko w swej masie  są  groźnymi przeciwnikami. Gdyby 
rozeszło się wśród nich, że ktoś zapłacił grzywnę, został skazany na 
prace społeczne (najlepiej w miejscu, które demolował), ma już kar- 
totekę na policji z dokumentacją wandalizmu, to jestem przekonana:  
w ich  głowach pojawiłaby się  jedna myśl -  trzeba uciekać. 
     I o to nam chodzi. Na razie. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

20 LAT TEMU W M6...
M6 towarzyszy Członkom „Energetyki” już ponad 20 lat. W  tej rubry- 
ce pokazujemy, czym żyła spółdzielnia dokładnie dwie dekady temu.

M6, nr 6, kwiecień 1997 r.
„Na podstawie uzyskanych informacji od naszych radnych, 
Zarząd Dzielnicy Mokotów preferuje i dąży do realizacji wariantu 
-  przeznaczenia nieruchomości Park Sadyba -  do obrotu w dro- 
dze nieograniczonego przetargu na wydzierżawienie tego terenu 
na ogólnie obowiązujących zasadach. Takie postępowanie budzi 

w naszej społeczności niepokój i obawy co do dalszych losów 
Parku Sadyba”.
W 1997 roku w M6 sporo było informacji o niepokojących planach 
względem parku na Sadybie. Istniały obawy, że zostanie przezna- 
czony na nowe bloki mieszkalne (pierwotnie teren ten był rezerwą 
inwestycyjną dla osiedla Sadyba). Na szczęście skończyło się na pla- 
nach. W 2009 roku - przy staraniach mieszkańców Sadyby - Rada War- 
szawy nadała parkowi imię Stanisława Dygata - pisarza, który przez 
ponad 20 lat mieszkał na Mokotowie. 

    Coraz większa jest oferta działającego przy ul. Barcelońskiej 1 Ośrodka Kultury Aktywne Stegny 
(OKAS). Prężnie działa Klub Seniora Optymiści, którego spotkania odbywają się w środy od 10 do 14. 
Klubowicze kształtują go wspólnie, według swoich pomysłów i potrzeb. „Optymiści” dają seniorom 
możliwość wspólnego spędzania czasu, czytania prasy, gier i poznawania się. 5 kwietnia jego człon- 

kowie spotkali się na samodzielnie zorganizowanym „jajeczku". Są również inicjatywy międzypokoleniowe. 12 kwietnia  odbyło się przedstawie- 
nie wielkanocne przygotowane specjalnie dla seniorów przez dzieci z przedszkola nr 325 przy ul. Kaspijskiej. 
     W każdy poniedziałek od 10 do 13 spotykają się brydżyści, a od 13 do 15 trwają wykłady brydżowe prowadzone przez arcymistrza międzyna- 
rodowego Jana Chodorowskiego (uwaga – spotkania przeniesione ze środy). We wtorki i piątki odbywa się gimnastyka dla seniorów, a w środy          
i w soboty - kursy komputerowe. W ofercie OKAS znajdują się ponadto zajęcia dla dzieci: we wtorki i czwartki odbywają się zajęcia baletowe,               
w poniedziałki i piątki - nauka gry na pianinie i śpiewu, w soboty - nauka gry na skrzypcach. Więcej informacji:  www.okas.pl.

Wiosenne 
przebudzenie 
OKAS-u

Beata Owczarek

http://www.okas.pl
http://www.okas.pl
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KORZENIE MOKOTOWA: PARK MORSKIE OKO

MON COTEAU 
- PARKOWA REZYDENCJA 
NAJBOGATSZEJ POLKI
Park Morskie Oko dziś jest zaledwie cieniem swojej pierwotnej 
wersji, gdy księżna Izabela z Czartoryskich Lubomirska, ówcześ-
nie należąca do najbogatszych kobiet w całej Europie, stworzyła 
tu  jedną z najpiękniejszych rezydencji podwarszawskich. 

  „Mokotów to bezsprzecznie jedna z najpiękniejszych dzielnic na- 
szego miasta o barwnej i ciekawej historii wysuwającej go przed inne 
dzielnice współczesnej Warszawy” - pisał Tadeusz W. Świątek w książ- 
ce „Mokotów poprzez wieki”. Trudno się z tym nie zgodzić. Unikalne 
piękno Mokotowa wyrażone w niepowtarzalnym wręcz położeniu na 
dwóch odmiennych formach ukształtowania terenu, dzieląca tę prze- 
strzeń najbardziej rozpoznawalna dominanta w krajobrazie Warsza- 
wy. Skarpa wiślana, licznie występujące malownicze stawy, strumie- 
nie, czy bujna roślinność sprawia, że Mokotów od zawsze inspirował 
ludzi z  wszystkich kręgów społecznych.
   Tak było w przypadku jednego z potentatów tutejszych ziem, lito- 
grafa warszawskiego Franciszka Szustra. Ale w przeszłości sielskimi 
widokami Mokotowa zachwycali się także malarz Zygmunt Vogel oraz 
Bernard Bellotto zwany Canalettem, pracujący na dworze króla Stani- 
sława Augusta Poniatowskiego. Nic więc dziwnego, że kiedy Warsza- 
wa została wybrana miastem sejmowym i zaczęły do niej ściągać co 
możniejsze rody, to właśnie tutaj na koronie skarpy wiślanej zaczęły 
powstawać zamiejskie rezydencje królewskie, magnackie, a nieba- 
wem także posesje zamożnego mieszczaństwa. Magnesem były roz- 
legle i niezwykle malownicze widoki, żyzna ziemia, krystalicznie czys- 
ta woda okolicznych stawów i strumieni, czy tonąca w zieleni skarpa. 
   Jedną z pierwszych rezydencji utworzonych na terenie historycz- 
nego Mokotowa był rozległy zespół pałacowy-ogrodowy księżnej mar- 
szałkowej Izabeli z Czartoryskich Lubomirskiej, zwany po francusku, 
w myśl panującej wówczas mody, „Mon Coteau” (Moje Wzgórze). Zało- 
żenie powstało w latach 1772-1774 i obecnie obok Królikarni należy 
do najważniejszych typów przestrzennych układów architektoniczno- 
-ogrodowych istniejących na obszarze skarpy. Dzisiaj kompleks w ca- 
łości wpisany jest do rejestru zabytków, znamy go pod nazwą Park 
Morskie Oko. Z dawnego założenia księżnej do naszych czasów prze- 
trwało jednak bardzo niewiele. Jedynymi świadkami historii są dwa pa- 
wilony zaprojektowane przez Szymona Bogumiła Zuga: Glorietta Fla- 
mandzka (przebudowana w późniejszym czasie na Domek Mauretań- 
ski) oraz Gołębnik zwany również Domkiem Gotyckim. Umieszczony 
na nim zegar z kurantem od 18 stycznia 1969 r. codziennie o godzinie 
17, na pamiątkę walk jakie toczyły się w czasie Powstania Warszaw- 
skiego na obszarze dzielnicy, wygrywa „Marsz Mokotowa”. 
    Przenieśmy się teraz w czasie i poznajmy wygląd rezydencji z cza- 
sów jej świetności. Zrozumiemy, dlaczego posiadłość w swojej formie 
i treści nie miała sobie równych i przyćmiewała inne założenia magnac- 
kie. Analizę naszą rozpocznijmy od willi podmiejskiej (dzisiejszy Pa- 
łac Szustra), która była najważniejszym elementem. Wzniesiona na 
krawędzi skarpy, skromna, pozbawiona z zewnątrz zbędnej deko- 
racji, w środku zaś zachwycająca bogactwem wnętrza, dwukondyg- 
nacyjna, nakryta prostym dachem bardziej przypominała rustykalną 
siedzibę, niż budynek pałacowy. Wyznaczała podział ogrodu na dwie 
odmienne w formie części: geometryczną, rozplanowaną na wyso- 
czyźnie i dochodzącą do dzisiejszej ul. Puławskiej (ogród fruktowy) 
oraz nieregularną skarpową i podskarpową sięgającą obecnej ul. Bel- 
wederskiej (dzika Promenada). Przez środek willi przechodziła głów- 
na oś kompozycyjna całego zespołu rezydencjonalnego. Oparty był 
na niej cały projekt, stanowiła też łącznik obu diametralnie różniących 
się od siebie części parkowych. Budowę willi oraz zaprojektowanie 
przed nią zieleni księżna powierzyła architektowi królewskiemu 

Efraimowi Schröegerowi. Ogród został podzielony na trzy części: ku- 
chenną, kwiatową i owocową. Od strony dzisiejszej ul. Puławskiej ca- 
łość dodatkowo została podkreślona dwoma pawilonami: wieżą z go- 
łębnikiem oraz pawilonem mauretańskim. Aranżacja pozostałej, naj- 
ważniejszej, najbardziej złożonej i rozbudowanej części była dziełem 
wspomnianego Szymona Bogumiła  Zuga. 
     W ogrodzie mokotowskim można było spotkać m.in. sztuczne ruiny, 
groty, wodotryski, altany, egzotyczne budowle, chatki, ptaszarnię, 
pasiekę na wyspie, a nawet holendernię, czy szałas indyjski. Do 1952 
roku w pobliżu dzisiejszej ulicy Grottgera, można było jeszcze podzi- 
wiać jeden z elementów bogatego wyposażenia ogrodu - tzw. Zame- 
czek z Salonem. Obiekt, choć przetrwał wojnę i to w całkiem niezłym 
stanie, niestety nie przetrwał próby czasu. Występujące na terenie po- 
siadłości budowle wpisane były w nieregularny układ splatających się 
ze sobą parkowych alejek prowadzonych swobodnie wśród gęstych 
naturalnych zadrzewień. Gdzieniegdzie tylko można było spotkać 
otwarte przestrzenie w formie łąk oraz nieregularnych układów wod- 
nych i wysp zespolonych ze sobą mostkami. Ogród w tej formie ni- 
czym dziko rosnący gaj z labiryntem krętych dróg i kanałów ze stawa- 
mi, rozciągający się na falującym terenie skarpy wiślanej był wzorco- 
wym przykładem XVIII-wiecznego rozwiązania krajobrazowego: ma- 
lowniczego, nieregularnego, odrzucającego wszelką geometryzację 
przestrzeni na rzecz swobodnie prowadzonych linii krzywych,  a na- 
wet serpentynowych. Ogród uwieczniali na swych płótnach malarze, 
zachwycali się nim poeci. „O najmilsza przechadzko!, miły Mokoto- 
wie, pióro Cię nie opisze, ni słowo opowie” - wychwalał mokotowskie 
uroki Wincenty Wielądko, nadworny poeta księżnej. Wszystko to nie- 
stety do czasu. Po śmierci Izabeli Czartoryskiej park całkowicie zmie- 
nił swój charakter.  Już nigdy nie odzyskał swojej dawnej świetności. 
Stał się od teraz typowym założeniem romantycznym i w takiej też for- 
mie przetrwał do wybuchu powstania listopadowego. 
     W 1845 r. za sprawą nowego właściciela, Franciszka Karola Szustra, 
górna część dawnej posiadłości księżnej przekształcona została             
w modne i dochodowe letnisko. W pobliżu dzisiejszej ulicy Dworkowej 
stanęły domki letniskowe. Dolną część wydzierżawiono i przeznaczo- 
no na wszelkiego rodzaju zabawy, tańce i widowiska na świeżym po- 
wietrzu. Było to jedno z najbardziej atrakcyjnych miejsc ogrodowo-      
-rozrywkowych Warszawy i w takiej formie działało do 1925 r. pod na- 
zwą Promenada. „W parku kręciła się karuzela, były huśtawki, nasma- 
rowany tłuszczem słup, na szczycie którego umieszczano nagrodę 
dla śmiałków potrafiących się na niego wspiąć. Dzielni młodzieńcy za- 
bierali swoje wybranki na przejażdżki łódkami po stawie”, pisał o tym 
miejscu Jerzy S. Majewski w Gazecie Stołecznej. Po wojnie wszystko 
się tu zmieniło. W miejscu drzew wyciętych na opał w czasie okupacji    
i zniszczonych podczas powstania posadzono nowe, staw też jest in- 
ny, powstały nowe alejki, a po dawnym parku rozrywki nie ma ani śla- 
du. Mało kto dziś pamięta jak wesoło było tu przed wojną. I chyba tyl- 
ko w nazwie ulicy Promenada odnajdziemy cień minionej przeszłości.

Hubert Habrat
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Zygmunt Vogel, 1805. Muzeum Narodowe. Widok przedstawia fragment 
dolnego ogrodu posiadłości Mokotów, ujęty z drogi Wilanowskiej (dziś 
ul. Belwederska) w kierunku dzisiejszej Puławskiej. Za mostem sztucz- 
na ruinka, w perspektywie pałac w Królikarni i zabudowania wsi Szopy.
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  Sprzedam rozkładowe 3-pok. 
mieszkanie 53 m2 z zabudowaną 
loggią na wysokim parterze w IV p. 
budynku przy ul. Sewastopolskiej, 
lub zamienię na 1-pokojowe + 
dopłata. Tel. 601 939 934.

  Sprzedam 65 m². 4 pok., widna 
kuchnia, łazienka, WC, balkon. II p. 
bud. 4 p., raczej remont, ale do 
zamieszkania - kuchnia gaz/elektr, 
lodówka, pralka, TV+internet. ul. 
Neseberska. Tel. 601 61 79 76 .

  Sprzedam 3-pok. mieszkanie 
własnościowe (55 m², I p., balkon)  w 
10-piętr. bloku na ul. Neseberskiej. 
Możliwa zamiana – z dopłatą – na 
kawalerkę w okolicy Stegien, na 
piętrze, z windą. Tel.22 842 99 36, 
502 177 066.

  Kupię lub zamienię 54 m2 na 
Egejskiej, 4p. bez windy, własno- 
ściowe, wysoki standard, uregulo- 
wany grunt, na mieszkanie powyżej 
80 m2 do remontu. Tel. 501 135 083.

  Sprzedam dom. Mokotów, 130 

m2, działka 496 m2. Tel. 601 381 219.
  Wynajmę dwa pokoje w miesz- 

kaniu trzypokojowym. Al. Sobies- 
kiego. Mieszkanie nie jest zamiesz- 
kane. Wyposażenie podstawowe. 
Czynsz 1400 zł plus opłaty za 
media. Tel. 537 115 506.

 Do wynajęcia od 1 sierpnia 2017 
r. nowe 72 m2, 3-pokojowe mieszka- 
nie przy ul. św. Bonifacego 66. Koszt 
wynajmu: 3900 zł. Możliwość wyna- 
jęcia 2 miejsc postojowych dodat-  
kowo płatnych. Tel. 667 033 829.

 Wynajmę mieszkanie 3-pok. na 
Sadybie na parterze z ogródkiem. Ci- 
che, blisko parku. Tel. 603 779 805.

   Wynajmę miejsce postojowe             
w garażu przy ul. Egejskiej 15. 
Kontakt: 667 033 829.

  Wynajmę stanowisko garażowe, 
dozorowane w budynku przy ulicy 
Powsińskiej 23. Czynsz równowar- 
tość  opłat na rzecz MSM  „Energety- 
ka”. Tel: 22 121 18 00, 603 921 071.

  Kupię mieszkanie: z niepłacącym 
lokatorem, z problemem prawnym, 
zadłużone, tel. 796 796 596. 

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje. Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ZŁOTA RĄCZKA - drobne usługi      
i pomoc sąsiedzka, naprawy, wymia- 
ny, montaże, hydraulika, elektryka, 
elektryka, ślusarskie… Zadzwoń, 
zapytaj, na pewno pomogę. Tel. 508 
27 67 68.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  A-Z remonty.  Osobiście, solid- 
nie, TANIO!  Cyklinowanie, gładź 
gipsowa, malowanie, glazura, tera- 
kota, hydraulika, elektryka itp. Tel. 
793 97 44 81. MOKOTÓW. 

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 

wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

  Malowanie, tapety, gładzie, gla- 
zura, hydraulika, elektryka i inne 
remontowe. Tel. 886 365 350.

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników, żaluzji, rolet, mos- 
kitier, plis, zabezpieczeń do okien, 
ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 296 06 96.

  Usługi remontowe, odnawianie, 
odświeżanie, hydraulika, elektryka. 
Robert, tel. 506 854 153.

  Hydraulika, gaz. Zenek. Tel. 691 
718 300.

  Remonty kompleksowo, glazu- 
ra, hydraulika, malowanie, elektry- 
ka. Solidnie. Tel. 602 378 608.

  Łazienki, kuchnie: glazura, ka- 
mień. Hydraulika, elektryka, tapety, 
malowanie, parkiety, panele. Solid- 
nie i niedrogo.  Tel. 735 705 260.

 Usługi remontowe i wykończe-
niowe: glazura, terakota, malowa- 
nie, gładź, hydraulika, elektryka, 
szafy wnękowe, meble kuchenne, 
panele. Solidnie. Tel. 534 171 786.

OGŁOSZENIA DROBNE

 NIERUCHOMOŚCI  USŁUGI REMONTOWE

  Oryginalnie budżet partycypacyjny został pomyślany jako szansa na realizację projektów kul- 
turalnych, edukacyjnych, czy integrujących lokalne społeczności. W naszych warunkach szybko 
stał się papierkiem lakmusowym potrzeb mieszkańców. Analiza zgłoszonych w tym roku projek- 
tów pokazuje czego najbardziej brakuje na osiedlach. I często są to wskazówki zarówno dla spół- 
dzielni,  jak i dla władz miasta. 
  Niesłabnącą popularnością cieszą się, niestety, remonty chodników. Mieszkańcy widzą taką ko- 
nieczność przy ul. Śródziemnomorskiej (dwa różne projekty), wzdłuż al. Sikorskiego (od Czarno- 
morskiej do Sobieskiego) przy Batumi, wzdłuż Bernardyńskiej, czy w rejonie ul. Sobieskiego i Gie- 
rymskiego na Sielcach. Pokrewne względem chodników są propozycje remontów małych skwe- 
rów i placyków, czego również dotyczy kilka projektów. Na Stegnach proponowane są niewielkie 
modernizacje terenów przy pętli autobusowej przy ul. św. Bonifacego, przy zbiegu ulic Egejskiej         
i Śródziemnomorskiej, oraz wewnątrz osiedla Stegny Północ między ulicami Soczi i Batumi. Po- 
dobnej natury jest projekt przebudowy wjazdu na osiedle Bernardyńska. 
    Problemy z infrastrukturą widoczne są także w Parku Dygata. Mieszkańcy (także Ci z nowego 
budynku jednego z deweloperów, który powstał tuż przy parku), zgłosili propozycje dotyczące wy- 
miany starych lamp oświetleniowych celem poprawy bezpieczeństwa. Inny projekt mówi o oświe- 
tleniu części ulicy Spalskiej prowadzącej do parku, a wśród zgłoszonych pomysłów znaleźć moż- 
na także montaż oświetlenia między budynkami pomiędzy ulicami Egejską i Iberyjską, oraz oświe- 
tlenie chodnika wzdłuż kanałku przy Bernardyńskiej Wodzie. 
    Do grupy propozycji o realizację których raczej należy się zwrócić do władz miasta, niż wyręczać 
je finansując z budżetu partycypacyjnego zaliczyć należy np. kosze na śmieci proponowane na 
Sielcach, czy utworzenie strefy „tempo 30”. Pozytywnie ocenić należy fakt, że w stosunku do pierw- 
szych edycji budżetu zmniejszyła się liczba projektów zgłaszanych przez placówki edukacyjne 
(za których utrzymanie odpowiada samorząd).
    Nie znaczy to, że mieszkańcy osiedli „Energetyki” nie mają z czego wybierać. Wręcz przeciwnie       
- coraz więcej pojawia się pomysłów zajęć kulturalnych, integrujących lokalne społeczności, a na- 
wet nieco ekstrawaganckich. Do takich można zaliczyć np. organizację ulicznych wyścigów samo- 
chodowych, czy mech zjadający smog. Jak zwykle kilka projektów przygotowano w OEK „Sadyba”, 
aktywnością wykazał się również Ośrodek Kultury Aktywne Stegny. Łącznie w rejonach obejmują- 
cych tereny osiedli wybierać można spośród ponad 100 pomysłów. Obecnie trwa weryfikacja po- 
prawności zgłoszonych propozycji. Głosować będzie można pomiędzy 14 a 30 czerwca. 
    Pozostaje mieć nadzieję, że chodnikami, ich oświetleniem i nowymi miejscami parkingowymi 
zajmą się powołane do tego podmioty, zaś mieszkańcy będą mogli cieszyć się z placu zabaw dla 
dorosłych (Sielce), czy międzypokoleniowym piknikiem w Parku Dygata.

W lidze 
ciągle rządzi 
Sadyba
    
Kolejny już sezon najlepiej w Energe- 
tycznej Lidze Mistrzów spisują się 
drużyny z Sadyby. Po ośmiu rozegra- 
nych kolejkach liderem jest urzędu- 
jący mistrz - drużyna Sadybiakos                       
z kompletem punktów. Za nią w tabe- 
li plasują się  Sadybianka i Sadyba. 
Wiele wskazuje, że podobnie jak 
jesienią 2016 roku,  to drużyny z te- 
go osiedla rozstrzygną między sobą 
losy mistrzostwa. 
Wiosenna aura sprzyja iście hokejo- 
wym wynikom - do tej pory padło 
już blisko... 600 bramek, a rozegra- 
no zaledwie jedną trzecią planowa- 
nych spotkań. W efekcie imponująco 
prezentują się dorobki strzeleckie 
najlepszych - liderzy klasyfikacji 
Tadeusz Cegiełko i Kamil Mikas ma- 
ją  już ponad 30 bramek na koncie.
Cieszy znaczna poprawa gry druży- 
ny Administracja-M6. Ekipa będąca 
w poprzednich rundach dostarczy- 
cielem punktów, w bieżących roz- 
grywkach wywalczyła już 6 punktów. 
Bieżące wyniki można śledzić na 
Facebooku pod adresem 
facebook.com/EnergetycznaLM. 
Rozgrywki cały czas pozostają 
otwarte - organizatorzy już zachę- 
cają do zgłaszania drużyn na rundę 
jesienną.

Mariusz Ilnicki

CZEGO PRAGNĄ MIESZKAŃCY?

ELM

http://facebook.com/EnergetycznaLM
http://facebook.com/EnergetycznaLM
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  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02, 502 250 803, 
22 618 18 26.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 48 
zł/doba. Gratis 100g profesjonalne- 
go proszku do prania dywanów i 
tapicerki. Tel. 577 305 175.

  Profesjonalne pranie dywanów i 
mebli tapicerowanych odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Cena promocyjna 5-8 zł/m² wykła- 
dziny lub dywanu. Tel. 577 305 175.

  ANGIELSKI u doświadczonej 
nauczycielki na różnych poziomach 
zaawansowania - dzieci, młodzież, 
dorośli. Własne  materiały.  Z dojazd- 
em lub bez. Tel. 507 748 146 lub 690 
926 960.

  Język angielski dla młodzieży i 
dorosłych w szkole z indywidualnym 
tokiem nauczania i gwarancją 
skuteczności. Z ogłoszenia - książki 
gratis, tel. 695 213 864.

 Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

 ANGIELSKI - korepetycje dla do- 
rosłych i dzieci. Doświadczona 
lektorka, własne materiały. Z doja- 
zdem lub bez. Tel. 516 951 170.

  Język niemiecki na wszystkich 
poziomach zaawansowania. W do- 
mu u lektora (studentka germani- 
styki UW) albo u kursanta. 60 min.      
- 35 zł, 90 min. - 50 zł. Zapraszam. 
Tel. 570 568 031.

  Młoda i miła nauczycielka języ- 
ka polskiego udzieli korepetycji lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisa- 
nia różnego typu tekstów. Tel. 663 
329 438, lub szelwina@wp.pl.

  Fizyka-korepetycje, autor pod- 
ręczników, doświadczony pedagog,  
tanio, gimnazjum, liceum, techni- 
kum.  Tel. 22 842 00 59.

  Manicure, pedicure, henna, kos- 
metyka, przedłużanie rzęs i włosów, 
makijaż permanentny. Atrakcyjne 
ceny. Salonik Urody Beauty. 
Kaukaska 7. Tel. 662 446 336.

  Salon Isabelle zaprasza na usłu- 
gi fryzjerskie oraz kosmetyczne. Ul. 
Czerniakowska 28A. Pon., śr., pt.       
w godz. 11-19, wt., czw., sob. 9-15. 
Tel. 607 767 325.

 Usługi kosmetyczne przy Soczi 6. 
PROMOCJA na zakładanie (120 zł) i 
uzupełnianie (od 70 zł) rzęs kaszmi- 
rowych. Również hybrydowy mani- 
cure u pedicure oraz henna. 
Zapraszamy. Tel. 730 161 464.

  Pedicure leczniczy - stopa cu- 

krzycowa, hiperkeratozy, nagniotki, 
usuwanie odcisków, modzel na 
śródstopiu, wrastające paznokcie, 
zakładanie klamer. Wilanów, tel. 
660 77 44 75.

 Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

   Piękne rzęsy w każdym wieku. 
Przedłużanie i zagęszczanie rzęs. 
Tel. 720 802 008.

  YUMI LASHES keratynowy lifting 
rzęs - nowość! Salon Inspiracja. Al. 
Wilanowska 364B, obok metra 
Wilanowska. Tel. 790 819 679.

  STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

 FRYZJER na każdą kieszeń przy 
ul. Kaukaskiej 8. Serdecznie zapra- 
sza na strzyżenie, koloryzację, 
czesanie, oraz fryzury okoliczno- 
ściowe . Ceny już od 20 zł. Tel. 781 
414 678.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? Myś- 
lisz, że w Twoim wieku już nic nie da 
się zrobić? Przyjdź do nas na gim- 
nastykę z seniorami. Zobaczysz, jak 
odżyjesz. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. Tel. 694 558 700.

  PROFESJONALNY GABINET Z 
UPRAWNIENIAMI. Masaże lecznicze    
i relaksacyjne. Antycellulitowy ma- 
saż bańką chińską 50 zł/h. Gabinet 
BioSens, ul. Jaszowiecka 2, tel. 509 
566 642. Zniżki dla seniorów.

  Rehabilitacja, fizjoterapia, masa- 
że sportowe - w domu pacjenta. Dy- 
plomowany fizjoterapeuta po WUM. 
Julian, tel. 512 173 328. 

  Jeśli Twój bliski potrzebuje opie- 
kunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                     
i chorym. 

   Dom opieki 30 km od Warszawy, 
dojazd 25 min, kolejka KM. Zapra- 
szamy osoby starsze. Optima Dom 
Opieki w Halinowie. Tel. 505 274 
339, 601 30 44 50.

 Domowa Akademia Rozwoju 
zaprasza na indywidualne zajęcia 
rozwojowe dla dzieci w wieku 6 m-cy 
– 5 lat. Zajęcia prowadzone na Steg- 
nach przez psychologa, terapeutę 
SI. Tel. 605 44 55 75, 
kontakt@domowaakademia.pl.

  Psychoterapia, coaching, terapia 
uzależnień, psycholog dziecięcy, 
psychiatra. Tel. 793 978 978.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii  
i Neurologii. Psychoterapeuta uza- 
leżnień i przemocy domowej z 
15-letnim doświadczeniem. Terapia 
krótkoterminowa skoncentrowana 
na rozwiązaniu. Sadyba.  Tel. 608 
222 000.

  GABINET PSYCHOTERAPII  Julia 
Mroczkowska. Psychoterapeuta             

z ponad 10-letnim doświadczeniem 
zaprasza na psychoterapię w nurcie 
psychodynamicznym. 90 zł za ses- 
ję. Ul. Ciołka 12/327 (Wola). Tel. 518 
18 15 92.

 Psycholog z doświadczeniem, 
dzieci i młodzież 10-18 lat. Konsul- 
tacje z rodzicami, trudności wycho- 
wawcze, indywidualna praca z dziec- 
kiem. Tel. 694 891 649.  

 COACHING - zadbaj o zdrowie, 
harmonię i dobrostan w swoim ży- 
ciu. Żyj świadomie i z radością.       
Tel. 601 526 139.

 Centrum Busola ul. Puławska 
26a/7 zaprasza na konsultacje               
z psychologiem, coachem, tera- 
peutą, psychiatrą i dietetykiem.   
Tel. 793 978 978.

  Chcesz poprawić swoje 
samopoczucie, zdrowie? Chcesz 
zredukować wagę? Umów się na 
wizytę u dietetyka. Tel. 608 044 267.

  Życiorys. Rozmowa rekruta- 
cyjna. Networking. Konsultacje dla 
poszukujących nowej pracy. Tel. 
510 070 562 (biuro na Sadybie).

   Mycie okien. Tanio i solidnie. 
Pojedyncze 15 zł, dwuskrzydłowe 
20 zł, balkonowe 20 zł, Dojazd 
gratis przy zamówieniu na min. 50 
zł. Tel. 577 305 175.

   KRAMP-PEST Deratyzacja, De- 
zynsekcja, Dezynfekcja, Zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  POGOTOWIE KOMPUTEROWE. 
Pomoc i naprawa komputerów na 
miejscu u klienta, tel. 510 357 391.

  Zapraszamy na grupkę biblijną, 
gdzie czytamy Pismo Święte, rozma- 
wiamy o Bogu w miłej, chrześcijań- 
skiej atmosferze. Zapewniamy 
herbatę i ciacho. Tel. 606 65 45 15. 
Nie jesteśmy ŚJ. 

  Chora neurologicznie zamiesz- 
kała na Sielcach poszukuje opie- 
kunki na parę godzin dziennie. 
Doświadczenie i wykształcenie 
medyczne mile widziane. Tel. 22 
840 34 92.

  Sklep ogrodniczy i nie tylko 
oferuje art. na działkę i na balkon 
oraz do domu. Czerniakowska 32 nr 
3 - pawilon obok placu zabaw. Pn-pt.        
10-18, sob. 10-13.

  Sprzedam pianino mało używane 
w b. dobrym stanie. Tel. 669 578 
672.

  MILITARIA: USA, Niemcy. Nowe,  

z demobilu: kurtki, spodnie, bluzy, 
T-shirty, czapki, paski, chusty, buty, 
plecaki, worki.Tel. 692 409 805, 
mail:wojskoweubrania@gmail.com.

 Szkolenia BHP i PPOŻ: wstępne, 
okresowe, obsługa firm, opracowa- 
nie dokumentacji, sprawnie, bez- 
stresowo, również po ang. 
poyrzanowski@abc-hse.com. Tel. 
515 153 407.

 CEROWANIE ARTYSTYCZNE: 
swetry, koszulki, spódniczki, spod- 
nie, marynarki, płaszcze i inne do 
uzgodnienia, Tel.: 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  NAPRAWA SZTUCZNEJ BIŻUTERII: 
kolczyki, naszyjniki, korale, branso- 
soletki i inne. Tel. 668 43 89 08, mail: 
asia_tk75@buziaczek.pl. 

 ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-NAPRA- 
WA-SPRZEDAŻ. 601 736 815. 
Ul.Barcelońska 1.

 Doradztwo podatkowe, ewiden- 
cje podatkowe, pomoc w urzędach 
skarbowych, PIT-y, inne, tel. 602 
240 135, 22 840 33 76

  JM Biuro rachunkowe Iwona Jaś- 
kiewicz, ul. Bernardyńska 3, dla 
każdego i jednoosobowych działal- 
ności oraz spółek, tel. 512 212 155.

  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 
kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 
windykacyjne. Tel. 690 876 653.

  Radca prawny: rozwody, 
alimenty, spadki, windykacja, prawo 
pracy, obsługa podmiotów 
gospodarczych 501 176 484.

 Przewodnik z licencją zaprasza 
na pasjonujące spacery po Warsza- 
wie! Różne trasy i szlaki tematycz- 
ne. Historia, anegdoty, ciekawostki. 
Przystępne ceny! Tel. 516 070 952.  

  FOTOGRAFIA portretowa, 
biznesowa, rodzinna. Zatrzymaj 
piękne chwile na fotografiach! Nie 
czekaj, skontaktuj się już dziś: 
bartoszfotografuje@gmail.com.

 Kolekcjoner poszukuje starych 
prospektów samochodowych.         
Tel. 600 354 997.

  Pasjonują mnie stare zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane                 
z duszą. Chętnie odkupię zegarki 
mark: Poljot, Glashutte, Atlantic 
Worldmaster. Tel. 662 050 095.

 Kolekcjoner i pasjonat starych 
zegarków  naręcznych - mechanicz- 
nych, poszukuje do odkupienia 
czasomierzy marek: Doxa, Tissot, 
Delbana, Zenith, Glahutte oraz 
innych marek. Tel. 518 270 225.

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”, lub 
SMS-em na numer  692 675 633 podając w wiadomości treść oraz imię        
i nazwisko. Materiały  do następnego wydania przyjmowane są  do 10 
sierpnia 2017 (brak ogłoszeń w numerze „M6 - Informator na Walne).

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA
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Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.
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Poziomo

1. Szkodliwa substancja w budynkach.

3. Normuje zasady postępowania.

8. Ministerstwo z ulicy Klonowej.
10. Kurort w Rosji, lub ulica na Stegnach.

11. Śmigus... - lany poniedziałek.

12. Dzieło fotografa.

13. Wywozi nasze śmieci.
15. Amerykańskie pastwisko.

17.Od Putki albo Grzybków.

19. Ksawery, współtwórca konfederacji 
targowickiej.

20. Wodne, albo w kartach.

23. Rywal taksówkarzy.

25. Autor „Następnego do raju”.
26. Właściciel statku.

27. Biblia Judaizmu.

31. Obszar władania arcybiskupa.

32. Chrobry lub Waza.

34. Miasto w Danii.
37. Certyfikat jakości.
38. Może być wodny, albo na szachownicy.

39. Łopocze na maszcie.

40. Popularny silnik diesla.

41. Niejeden przy Czarnomorskiej 3.

42. Miasto rodzinne Budki Suflera.

44. Sprawowanie pieczy.
46. Warszawa... - dworzec na Żoliborzu.
48. Credit... - największy bank spółdzielczy na 

świecie.
49. Między Siekierkami  a  Sielcami.

Pionowo

1. Ubiega się o nie Zarząd na WZCz.

2. Akrobacja lotnicza.

3. Nie od razu go zbudowano... .

4. Kosmonauta z Sielc.

5. Audyt w spółdzielni.
6. Popularny japoński samochód.

7. Użytkownik lokalu.

8. Chleb na Paschę.

9. Brak pokrycia kosztów opłatami.
14. Rozpoczęta przez Lutra.

16. Bank z Placu Powstańców.

18. Księżna, twórczyni parku na skarpie.

21. Straszy na zamku.

22. Mon... - francuskie określenie, od którego 
ponoć pochodzi nazwa Mokotowa. 

24. Harrison - filmowy Indiana Jones.

28. Wysłannik na zjazd, np. Kongres 
spółdzielczości.

29. Rzadkie imię męskie. 
30. XIX-wieczny  właściciel parku Morskie Oko.

33. Służby zlikwidowane w 2006 roku.
34. Samochody z kierownicą po prawej 

stronie.

35. Ani ciepły, ani zimny.
36. „Energetyka” liczy ich siedem.

38. Dokument od ubezpieczyciela.
39. Morska z pianą lub na głowie.
43. Długi drąg.

45. ... Dwa, Trzy -  zespół  muzyczny Adama 
Nowaka.

46. Duży baniak.

47. Zastąpiła UOP.

Nagrodami są  trzy książki autorstwa Piotra Pytlakowskiego pt. „Wspom-
nienia konduktora wagonów sypialnych”. 
Rozwiązanie można przynieść osobiście lub przesłać na kartce pocztowej 
na adres redakcji:  ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719  Warszawa  z  dopiskiem 
„M6 - krzyżówka nr 24”. Hasło można też przesłać SMS-em na numer  692 
675 633 podając imię i nazwisko oraz adres. Na prawidłowe rozwiązania 
czekamy do 31 maja 2017 roku.
Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze losowania. W przypadku wygranej 
imię i nazwisko laureata zostanie opublikowane w  M6. Przysłanie rozwią-

zania krzyżówki jest jednoznaczne z wyrażeniem zgody na publikację nazwiska. Dane osobo- 
we osób, które przyślą rozwiązanie nie będą udostępniane innym podmiotom.

Rozwiązanie krzyżówki nr 23 brzmi: 
„COROCZNE BADANIE SATYSFAKCJI.  Książki 
autorstwa Sz. Twardocha pt. „Król”  otrzymują:
1. Mariusz Niemczyk, ul. Bernardyńska 5.

2. Wojciech Turowski, ul. Nicejska 1.

3. Eugeniusz  Olczak, ul. Neseberska 4.
Gratulujemy!   Nagrody do odebrania w sie-
dzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A 
za okazaniem dowodu tożsamości.
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